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Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2013/3 Ordinària 30/04/2013 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de la Junta de Govern Local 
3.- Proposta per aprovar un pla d’acció de suport als afectats pels desnonaments  
     hipotecaris. 
4.- Moció de l’Altraveu per declarar el municipi lliure de fracking 
5.- Moció del grup socialista i de convergència i unió sobre la Llei orgànica de millora de la           
     qualitat d’educativa 
6.- Assumptes sobrevinguts 



 

 

7.- Precs i Preguntes 
8.- Renúncia dels regidors de l’Altraveu 

 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 
30 d’abril de 2013. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 468 del dia 26 d’abril 577 del dia 24 de maig de 
2013. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions 
dels dies 30, d’abril, 7, 14 i 21 de maig de 2013. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
PROPOSTES 
3.- PROPOSTA PER APROVAR UN PLA D’ACCIÓ DE SUPORT ALS AFECTATS PELS  
      DESNONAMENTS HIPOTECARIS. 
Amb l'esclat de la crisi i el consegüent augment de l’atur, en un context d’especulació 
immobiliària, s'ha anat produint progressivament l'entrada de moltes famílies en una 
situació límit que les impedeix cobrir les seves necessitats bàsiques com ara el pagament 
del seu habitatge habitual sigui en adquisició mitjançant hipoteca o bé en règim de lloguer. 
En el primer cas  la conseqüència no és solament la pèrdua de l'habitatge per a les famílies, 
amb tot el que això suposa, sinó també una condemna financera de per vida. Són moments 
excepcionals i com a tals s’han de buscar solucions immediates i efectives. En aquest sentit,  
el nostre municipi, no és diferent de la resta del país i del conjunt d’Espanya a l’entorn dels 
processos de desnonaments de famílies dels seus habitatges habituals. 
És evident que la crisi recau principalment sobre la part més vulnerable de la societat i, 
massa sovint, sobre la part més vulnerable del contracte hipotecari. En canvi, les entitats 
financeres com una de les parts més responsables de la crisi, estan rebent ajudes 
milionàries de diner públic i en alguns casos no assumint la seva part de responsabilitat 
mantenint la seva posició de força en l’execució hipotecària amb el resultat de la pèrdua de 
l’habitatge per part de les famílies afectades. 
Així mateix algunes d’aquestes entitats, realitzen el procediment de quedar-se amb 
l’habitatge hipotecat en pagament del deute hipotecari no només en la forma de dació en 
pagament sinó també en la forma de compravenda condonant el deute. En aquests casos  
els afectats han de fer efectiu el pagament de l’ impost sobre l’ increment de valor dels 
terrenys de naturalesa urbana (plusvàlua) com a conseqüència de la transmissió de 
l’habitatge habitual ens els supòsits de dació en pagament d’un deute hipotecari i 
d’execució hipotecària que en l’actual situació les famílies no poden assumir. 
Cal doncs, dur a terme polítiques que atorguin garanties reals als afectats per una situació 
d’insolvència, al més aviat possible,  per tal que no hi hagi cap família sense llar i cap llar 
sense família. Les mesures adoptades fins avui per les administracions han arribat tard i 
han estat insuficients per resoldre i/o pal·liar la situació dels deutors hipotecaris per la 
parcialitat i timidesa de les mesures aplicades fins avui.  
Els poders públics han de ser capaços de posar en marxa un pla integral que doni respostes 
als problemes presents i futurs del sobre endeutament hipotecari. A més de pensar en 
mesures com la dació en pagament –que allibera el deutor de la càrrega financera però no 
soluciona la pèrdua de l’habitatge- cal també intentar regular el sobre endeutament com a 
factor social de risc i exclusió, i garantir el dret a l’habitatge. 
Malgrat tractar-se d’una normativa de competència estatal, els seus dramàtics efectes es 
concreten bàsicament a l’àmbit municipal, atès que és als ajuntaments on s’adrecen 
majoritàriament les persones afectades en busca d’ajuda. Els ajuntaments en resulten 



 

 

doblement perjudicats: per una banda es vulneren els drets fonamentals dels seus 
ciutadans i ciutadanes i, per l’altra, reben totes les peticions d’ajuda de les famílies 
empobrides en un context de plena crisi, quan els recursos són encara més escassos. 
Però han estat, novament, les administracions locals, en tant que institucions més properes 
a la ciutadania, així com les entitats socials i plataformes per l’habitatge i de defensa 
d’afectats, les que estan donant resposta com poden sense competències ni recursos a les 
situacions viscudes per les famílies en aquests processos. 
L'Ajuntament de Castellar del Vallès, malgrat la seva limitació, i dins les competències que 
té assignades, està donant respostes de caire preventiu i pal·liatiu al problema, mitjançant 
diverses actuacions, algunes de les quals estan funcionant des de fa molt temps, adaptant-
se, sempre que es pot, a la situació actual de crisi: 

- Recollint informació, reclamacions i demandes dels ciutadans mitjançant l’Oficina 
d’Habitatge Municipal. 

- Prestant el servei d’informació i orientació a les persones afectades per processos de 
desnonaments i d’execucions hipotecàries a través de serveis socials i l’oficina 
d’habitatge municipal. 

- Mitjançant el Servei d’Orientació Jurídica implementat des dels Serveis Socials de 
l’ajuntament.   

- Gestionant la Borsa de mediació per al lloguer social amb la voluntat d’ intermediar 
en el mercat privat d’habitatge amb l’objectiu de posar habitatges en lloguer del 
mercat privat per sota preus de mercat i, alhora, facilitar l’accés a l’habitatge en 
lloguer a les famílies més necessitades. 

- Reservant habitatges de titularitat pública disponibles per a l’adjudicació a famílies 
que es trobin en situacions d’emergències econòmiques, socials i altres casos amb 
necessitats especials.  

- Treballant des de la Comissió d’Habitatge Municipal en la gestió d’adjudicacions 
d’habitatge i d’ajuts econòmics i d’assessorament puntuals, d’acord amb les 
disponibilitats pressupostàries municipals, de manera conjunta i coordinada entre 
Serveis Socials i Habitatge, tenint en compte les rendes més baixes i les famílies 
amb situacions d’emergències econòmiques, socials i altres casos amb necessitats 
especials.  

- Proporcionant suports econòmics a les famílies en aquelles situacions en què es 
produeix una dificultat econòmica puntual per afrontar el pagament de 
subministraments o de la quota hipotecària o de lloguer, sempre que es valori 
tècnicament que aquesta dificultat no es perllongarà més enllà d'aquesta situació 
puntual, ateses les obvies limitacions pressupostàries existents. 

- Treballant en la mediació entre els ciutadans afectats i les entitats financeres en 
aquells casos en risc d'execució hipotecària o processos d’execució hipotecària 
oberts per buscar solucions com el refinançament hipotecari, o la dació en 
pagament; amb aquesta finalitat s'ha creat el 2012 una Oficina Local d'Intermediació 
Hipotecària, mitjançant un conveni de col·laboració amb el Col·legi d'Advocats, en la 
qual són els professionals del Col·legi qui gestionen la intermediació amb les entitats 
financeres.  

- Col·laborant amb entitats com Càritas, amb la qual l’Ajuntament de Castellar acaba 
de signar un Conveni.         

- Gestionant la tramitació dels ajuts al lloguer. 
- Proporcionant una acollida temporal d'urgència a fi de donar resposta a situacions 

extremes on famílies amb càrregues familiars i/o persones malaltes es queden al 
carrer, i gestionar conjuntament amb elles una sortida a la seva situació utilitzant, 
per exemple, algun dels habitatges municipals o amb cessió d’ús. 

- Prestant atenció a les famílies afectades pels desnonaments, amb ajuts socials a les 
necessitats d'alimentació, beques de menjador, llibres i material escolar, entre 
d'altres ajuts d’urgència. 

- Deixant en suspens les liquidacions de l’ impost sobre l' increment de valor dels 
terrenys com a conseqüència d'una transmissió per adjudicació hipotecària o dació 
en pagament (Plusvàlua).  



 

 

Tanmateix, malgrat totes les actuacions esmentades, s’observa amb impotència com la 
problemàtica de l'habitatge segueix tenint uns efectes dramàtics sobre la societat que 
depassen per complet la capacitat del món local per fer-hi front. 
Les mesures recentment aprovades per l’administració competent arriben tard i amb un 
abast molt limitat. Són mesures que no avancen en la dació en pagament ni en el lloguer 
social i que ni tan sols posen ordre als interessos abusius que imposen les entitats 
bancàries a les persones que no poden atendre les quotes hipotecàries.. En definitiva, es 
tracta d'una simple moratòria que no combat l'arrel del problema hipotecari. Pel que fa al 
recent anunci efectuat per la ministra Fomento en relació amb el pla d’ajuts al lloguer que 
estan preparant, caldrà esperar per saber com s’aplicarà a Catalunya i analitzar els seus 
possibles efectes. 
A la vista de tot el que s’ha esmentat es proposa, a l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció 
dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar el PLA D'ACCIÓ DE SUPORT ALS AFECTATS PELS DESNONAMENTS 
HIPOTECARIS, mantenint i si escau, reforçant les actuacions explicades anteriorment, 
implementades amb les que es relacionen a continuació: 

1. Des de Serveis Socials, en casos de desnonaments per motius econòmics, quant es 
tracti d’habitatges únics i habituals, sol·licitar al jutge la suspensió cautelar del 
desnonament. 
2. Potenciar l'Oficina Local de Mediació Hipotecària, tot reforçant les seves actuacions 
per tal de facilitar la reestructuració, quita, control d'interessos, dació en pagament amb 
lloguer social i denúncies sobre l' incompliment del Codi de Bones Pràctiques. 
3. Desplegar el Conveni signat entre l’Ajuntament de Castellar i Càritas. 
4. Programar altres fórmules que activin el lloguer i rehabilitació del parc d’habitatges, 
com per exemple, la masoveria urbana.  
5. Que la Taula d’emergència social  sigui l’encarregada de fer-ne el seguiment,  
convocant els diferents actors de l’àmbit  municipal, així com representants de Càritas, 
Col·legi d’Advocats, Associacions d’afectats, entitats bancàries o altres membres que es 
considerin oportuns. La seva missió principal serà avaluar els casos més complicats i 
urgents, per intentar trobar la millor solució al problema. El seu desplegament l’activarà 
la Comissió Municipal d’Habitatge actualment en funcionament.  
6. En relació amb la Justícia i Policia: 
- Expressar la disconformitat amb l'imperatiu legal de col·laborar amb la Justícia en els 

processos de desnonament de les famílies del municipi i sol·licitar als Jutges que 
s’abstinguin de demanar aquesta col·laboració. 

- Expressar el desacord amb l'obligació dels ajuntaments, i particularment de les 
policies locals, d'haver de col·laborar en els processos de desnonament, i instar el 
Govern de l'Estat perquè reguli l'objecció de consciència en aquests casos. 

- Atenent a la situació d’emergència social, donar suport institucional a totes aquelles 
mobilitzacions de desobediència civil i iniciatives pacífiques que tinguin per objectiu 
aturar un desnonament, en el cas que es tracti d’un habitatge habitual. En aquest 
casos, els professionals de Serveis Socials de l’Ajuntament faran seguiment i 
acompanyaran als afectats durant el procés. 

- Instar a la Generalitat que el més aviat possible s’ampliï el    conveni de col·laboració 
signat entre l'Ajuntament de Barcelona, el Departament de Justícia de la Generalitat, 
l'Il·lustre Col·legi d'Advocats de Barcelona i l'Il·lustre Col·legi de Procuradors dels 
Tribunals de Barcelona, i sigui aplicable a tots els ajuntaments de Catalunya. Amb 
aquest protocol es garanteix que els serveis socials de l’ajuntament seran avisats des 
de l' inici del procés judicial en cas que es detecti una situació de risc d'exclusió social. 
Un cop avisats, en el termini màxim de deu dies els serveis socials municipals 
remetran l'informe avaluador a partir del qual el Servei d'Actes de Comunicació de 
Barcelona, en coordinació amb el secretari responsable de la tramitació del 
procediment judicial, disposarà el que correspongui amb vista a la pràctica del 
llançament.  

7. En relació amb les entitats bancàries: 



 

 

- Instar les entitats bancàries que estudiïn cas per cas i  suspenguin tots els processos 
de desnonament de la vivenda habitual ; perquè desisteixin de qualsevol pràctica 
abusiva en relació amb els interessos del deute en les situacions en què no és 
possible atendre els pagaments; perquè proporcionin la relació d'habitatges de llur 
titularitat a l’administració pública amb l'objectiu de poder-los destinar a  lloguer 
social; i perquè, en general, promoguin i facilitin la mediació de l'administració 
pública amb l'objectiu que les persones afectades puguin romandre a l'habitatge 
hipotecat en règim de lloguer social o d'usdefruit durant un període determinat fins a 
l'obtenció d'un nou habitatge. 

- Exigir a les entitats bancàries  que signin  el conveni amb la Generalitat de 
Catalunya pel qual s’acordi que s’iniciaran processos de mediació abans que l’entitat 
financera iniciï els procediment d’execució hipotecària fet que de ben segur permetrà 
reduir el nombre de desnonaments i planificar amb els serveis socials i amb la 
família la millor opció d’allotjament 

- Prioritzar la contractació amb aquelles entitats que hagin suspès els desnonaments i 
demostrat una actitud socialment responsable i de col·laboració en la línia establerta 
en el punt anterior, evitant així que la resta d'entitats bancàries puguin seguir 
obtenint beneficis, amb càrrec als recursos públics, pels serveis prestats a 
l'administració pública. 

- Fomentar els convenis de l'Ajuntament amb la Banca per tal de poder gestionar els 
seus habitatges buits i assumir la seva adjudicació per lloguer social.  

8. En relació amb els tributs locals: 
- Elaborar unes bases específiques amb vigència indefinida per tal de sufragar la 

despesa generada fruit de les liquidacions de l’ impost sobre     l' increment de valor 
dels terrenys (plusvàlua), en el cas de la vivenda habitual,  sigui la condonació del 
deute mitjançant dació en pagament o compravenda ,  en aquells supòsits no 
inclosos en la llei. En cap cas aquesta subvenció serà aplicable a una entitat 
financera. En aquest mateix sentit, estudiant cas per cas,i previ informe de l’entitat 
bancària  es subvencionaran aquells altres tributs municipals que les entitats 
bancàries exigeixen  estar al corrent de pagament, per tal de realitzar la dació en 
pagament. 

 - L’Ajuntament farà les gestions necessàries amb les entitats bancàries de la vila, en 
els casos que aquestes siguin promotores de desnonament, dació en pagament o 
compra venda amb condonació del deute per tal que siguin elles mateixes qui 
assumeixin el  pagament en nom del subjecte passiu obligat.  

- Plantejar altres mesures econòmiques que ajudin a fomentar el lloguer d’habitatges a 
un preu assequible dintre del mercat privat.  

9. En relació amb la situació jurídica actual: 
- Instar el Govern de l’Estat a reformar en profunditat la Llei Hipotecària tenint com a 

principal objectiu que cap família hagi d’abandonar la seva llar davant la 
impossibilitat d’afrontar els pagaments de la hipoteca, així com la dació en pagament 
com a última solució en el cas de pèrdua de l’habitatge habitual. I exigir la 
paralització de tots els desnonaments fins que entri en vigor el nou marc legal, així 
com els interessos de demora del deute. 

- Demanar al Govern espanyol i al Congrés dels Diputats la immediata presa en 
consideració de la Proposició de Llei de mesures contra el sobreendeutament personal 
i familiar i de protecció enfront de procediments d’execució que afecten l’habitatge 
habitual, per tal de ser debatuda i poder aprovar les reformes legislatives necessàries 
per evitar el sobreendeutament, limitar les obligacions garantides, els efectes de les 
clàusules abusives, introduir mecanismes de segona oportunitat o d’alliberament de 
deutes i facilitar l’ús de l’habitatge habitual. 

- Manifestar el nostre desacord per la insuficiència de les mesures fixades d’el Real 
Decreto-Ley 27/2012, de 15 de noviembre, de medidas urgentes para reforzar la 
protección a los deudores hipotecarios aprovat pel Govern d’Espanya per considerar 
que manté el desequilibri en favor del creditor i pel seu caràcter clarament restrictiu 



 

 

que generarà amplia frustració a un gran nombre de famílies que quedaran excloses i 
que no resol el problema real. 

- Donar suport a les mesures necessàries per tal que el banc dolent (Sareb) destini 
com a mínim el 50% dels habitatges que adquireixi a lloguer social, i que siguin 
adjudicats pels ajuntaments, tal i com ja es va decidir en la moció del plenari del 
mes de març. 

- Rebutjar de manera contundent la proposta del Govern de l’Estat de concedir el 
permís de residència a aquelles persones immigrants que comprin habitatges a un 
preu superior als 160.000 euros per discriminatòria i immoral. 

- Instar al Govern de l'Estat a fer les modificacions legislatives necessàries en l' Impost 
de la Renda de les Persones Físiques, per evitar que computin com a increment de 
patrimoni les dacions en pagament. 

10. En relació amb el govern de la Generalitat: 
- Instar el Govern de la Generalitat, a reforçar, de manera urgent, el Programa 

d’atenció a les persones desnonades i que implementi un programa de mesures, 
coordinades amb les administracions locals, que en aquests moments estan assumint 
l’ impacte socioeconòmic dels processos de desnonament, garantint el seu 
reallotjament en nous habitatges en règim de lloguer assequible, així com 
d’ampliació dels recursos per donar suport i assistència jurídica i financera a les 
famílies i/o persones que estan en situació de risc de perdre el seu habitatge per 
deute hipotecari. 

- Instar al Govern de la Generalitat a que apliqui la mesura comunicada el dia 22 
d’abril referent a l’aplicació d’una taxa a les entitats bancàries i promotors 
immobiliaris que disposin de habitatges buits, en els municipis on hi hagi demanda 
de lloguer i que aquesta sigui incorporada a la llei que acompanyarà els pressupostos 
d’aquests any.  

SEGON.- Donar trasllat d’aquests acords al Consell de Ministres, al Ministeri d’Economia i 
al Ministeri de Justícia, així com als grups parlamentaris del Congrés i Senat, al Presidència 
del Govern de la Generalitat, Parlament de Catalunya, a la Plataforma d’Afectats per la 
Hipoteca, a les entitats socials locals implicades i a les associacions de veïns de la ciutat. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la Sra. Gloria Massague,  PSC, dient que abans d’explicar el 
contingut d’aquest pla vull deixar constància de la bona disposició per part de tots els grups 
municipals perquè aquesta proposta hagi pogut tenir un consens majoritari, així mateix a la 
persona voluntària del servei de mediació d’habitatge de càritas i a les persones que formen 
part de la plataforma d’afectats per la hipoteca; també com no als tècnics municipals que 
formen part de la comissió d’habitatge. 
La intenció d’aquest equip de govern presentant aquest pla  d’acció de suport als afectats 
pels desnonaments no és un altre que recolzar, acompanyar i intentar donar la millor 
solució possible a totes aquelles persones del nostre municipi que es trobin o puguin trobar-
ser un procés de desnonament. Hem intentar recollir i encabir totes les propostes les 
propostes o suggeriments que han vingut, tant per part dels grups municipals com del 
servei de mediació d’habitatges de càritas, etc.. M’agradaria aclarir que des del primer 
moment la intenció d’aquest equip de govern va ser comptar amb aquesta plataforma 
(PAH), com una de les parts importants a tenir en compte. Primer varem realitzar la reunió 
amb els grups municipals perquè enteníem que abans calia una discussió política i a 
continuació ens vam reunir amb les persones de la PAH per estudiar, discutir, consensuar i 
que afegeixin al document al document les aportacions necessàries.  
L’actual i llarga situació de crisis econòmica ha portat a que moltes famílies hagin perdut el 
seu lloc de treball,  en moltes ocasions son tots els membres en edat laboral els que han 
perdut la feina, i aixó ha fet que moltes famílies es trobin en una situació tant límit en la 
qual no poden ni cobrir les seves necessitat bàsiques, entre d’altres el pagament del seu 
habitatge habitual.  Si a més aquest habitatges es va adquirir mitjançant una hipoteca, com 
passa en la majoria dels casos, la situació s’agreuja, ja que no nomes suposa la pèrdua de 
la vivenda sinó també una condemna financera de per vida. Es evident que les crisis 



 

 

sempre recauen sobre les persones mes vulnerables de la societat, en canvi les entitats 
financeres com una de les parts mes responsables d’aquesta crisi, han rebut ajudes 
milionàries de diner públic i en alguns casos no han assumit la seva part de responsabilitat i 
mantenen la posició de força en execució hipotecària deixant algunes famílies sense el seu 
habitatge. A més també algunes entitats realitzen diversos procediments alhora de quedar-
se l’habitatge hipotecat en pagament del deute, aquests procediments son la dació o 
compra-venda, la qual cosa comporta estar al dia  del pagament de l’IVI,  fer efectiu el 
pagament de la plusvàlua en el moment que pertoca i en la majoria dels cassos contraure 
un deute fiscal amb hisenda, perquè es considera que amb aquestes operacions el 
propietari de la vivenda incrementa el seu patrimoni. Ja l’any 2008 quan gairebé ningú ho 
havia fet i en previsió que la qüestió  de la vivenda podia ser una de les conseqüències 
importants de la crisis, aquest  equip de govern va decidir crea la “Comissió d’Habitatge”, 
formada pel mateix Alcalde, polítics i tècnics de serveis socials, també de l’àrea d’urbanisme 
i territori, concretament del departament d’Habitatge i personal del departament 
d’ocupació. Des d’aquesta comissió s’han anat  recolzant i resolent casos relacionats amb 
l’habitatge i  processos d’execució hipotecària donant ajuts econòmics, tenint en compte les 
rendes més baixes i les famílies en situació d’emergència econòmica o social. L’any 2009 es 
van ajudar a 14 famílies, el any 2010, 13 famílies, l’any 2011 14, i l’any 2012 20 famílies. 
Per tant podem assegurar que des de l’any 2008 el nostre equip de govern ha estat 
absolutament implicat en aquesta qüestió, i la situació a Castellar no és més dramàtica 
gràcies al treball d’aquesta comissió.  
A més tant des de la comissió d’habitatge com des de l’oficina d’habitatge municipal s’han 
fet moltes altres accions, d’entre elles destacant-se: 
- reforçant en recursos humans l’oficina local d’habitatge, l’any 2008 1 persona i ara 3.    
- servei d’orientació jurídica implementat des dels serveis socials, gestionant la borsa de 
mediació per al lloguer social, per aquelles famílies més necessitades, reservant habitatges 
de titularitat pública disponibles per  famílies que es trobin en situació d’emergència 
econòmica o social, col·laborant amb càritas, servei de mediació d’habitatge, amb qui 
l’Ajuntament  va signar un conveni el passat 25 de febrer i ja son més d’una vintena de 
casos els que han estat atesos. 
El passat mes de novembre l’Alcalde va enviar a totes les entitats financeres de la Vila 
demanant la suspensió de tots els procediments d’execució hipotecària que afectessin a les 
famílies castellarenques, igualment també es va enviar carta al conseller de benestar  
família explicant la situació i  i demanant un seguit d’actuacions que en definitiva som les 
que queden recollides en aquest pla: 
Malgrat totes aquestes mesures la problemàtica de l’habitatge segueix tenint efectes 
dramàtics que traspassa’n completament la  capacitat de les administracions locals. De nou 
les administracions locals així com les entitats socials i les plataformes d’afectats som els 
que estem donant resposta a les situacions viscudes per les famílies en aquests processos.  
Tot i que es tracta d’una normativa estatal, qui viu de manera directa els drames de les 
famílies som nosaltres, els Ajuntaments, ja que es on s’adrecen les persones afectades 
buscant ajut, i aixó quan els recursos municipals son cada vegades mes escassos degut a la 
manca de finançament de les Administracions superiors.  Les diferents mesures aprovades 
per l’administració competent arriben tard i amb un abast molt limitat, ja que s’han de 
donar molts supòsits de manera simultània i aixó segueix deixant fora  la majoria de 
famílies. Per tant considerem que encara son insuficients ja que es tracta d’una simple 
moratòria i no combaten l’arrel del problema. En aquest context cal dur a terme polítiques 
que atorguin garanties reals a les persones afectades, per tal que no hi hagi cap família 
sense llar i cap llar sense família. 
Es per tot aixó que proposem l’aprovació del pla d’acció de suport als afectats pels 
desnonaments el qual recull una sèrie d’acords que passa a fer-ne una lectura resumida 
dels acords que poden ser de mes ajut per les persones afectades. 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit.  S’ha fet una exposició exhaustiva, per part de la 
regidora Glòria Massagué, dels motius per a la presentació d’aquesta proposta. Una 
proposta debatuda, consensuada i amb aportacions de gairebé tots els grups municipals i 
de la PAH. 



 

 

El tema dels desnonaments que es tracta avui és de gran rellevància social en el context 
actual de crisi i constant augment de l’atur, amb famílies amb tots els seus membres en 
aquesta situació. Malgrat ser aquesta una normativa de competència estatal, els efectes 
més immediats es perceben i reben en l’àmbit municipal.  
Històricament, al nostre municipi, els governs municipals han sigut sensibles a la 
problemàtica de l’habitatge, a que ningú es quedés sense sostre  i  en general a totes les 
problemàtiques  socials,  ja fos posant  vivenda a disposició o acollint casos parentoris a 
l’Obra Social Benèfica o donant ajuts dineraris o d’altra tipus. 
Malauradament aquest darrers anys  la crisi, l’atur, l’especulació immobiliària... han fet que 
aquesta problemàtica hagi sofert un augment espectacular amb una particular incidència en 
els desnonaments de famílies del seu habitatge habitual  per no poder atendre el rebut de 
l’hipoteca. Cada desnonament és un fracàs i es creen dos nous problemes. 
Des de CiU també estem a favor de la dació en pagament, però no a una regulació que 
inclogui tots els casos, ja que crearia inseguretat jurídica. Nosaltres creiem en el sistema 
alemany de segona oportunitat, mediat per un jutge (procés concursal), i per això cal una 
reforma de la Llei concursal i d’altres lleis, per tal que si es compleixen una sèrie de 
condicions, la persona deutora quedi exonerada de l’obligació de satisfer els deutes. 
Des de l’Ajuntament, com s’ha exposat, s’han habilitat moltes mesures però aquestes 
resulten insuficients i ultrapassen les competències i les disponibilitats i capacitats 
municipals. 
Les Administracions, sobre tot el govern central que és qui té competències, s’han vist 
superades per la magnitud del problema i, segurament, no van reaccionar en el moment 
adequat i amb la fermesa que requeria la situació. 
No va ser fins al març de l’any 2012 quan es va aprovar el manual de bones pràctiques, que 
s’ha mostrat del tot insuficient.  
El 23 de març de 2012 es va admetre a tràmit una Proposició de Llei al Parlament de 
Catalunya  impulsada per ICV-EUiA, ERC i C’s. Proposició de Llei de mesures contra el 
sobreendeutament personal i familiar i de protecció enfront de procediments d’execució que 
afecten l’habitatge habitual.  
El 18 de juliol de 2012 el Parlament de Catalunya va aprovar la Proposició de Llei i es va 
presentar al Congrés dels Diputats el 31 de juliol. Davant la lentitud dels procediments 
parlamentaris CiU va tornar a presentar la proposició de Llei al Congrés el 13 de novembre, 
no com una iniciativa pròpia, sinó amb l’únic objectiu d’accelerar la seva tramitació. 
Al novembre de 2012, de forma simultània, hi ha el projecte de llei 27/2012 de protecció de 
deutors hipotecaris i entra la l’ILP al Congrés dels diputats de Madrid. 
Des de tots els partits, i en especial des de Convergència i Unió, es van presentar moltes 
esmenes per recollir les necessitats, refondre els dos textos i fer una bona llei. 
Tots sabem com va acabar: no es va recollir res de la ILP i de les esmenes dels partits quasi 
cap. El PP va perdre la oportunitat de fer una bona llei. 
Des de la Conselleria,  i a través de la secretaria d’Habitatge i millora urbana del 
Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya, s’ha posat més 
empeny enguany, si hi cap, en l’eix social amb la finalitat de facilitar l’accés a l’habitatge i 
evitar-ne la pèrdua. 
A pesar de l’ofec econòmic a que estem sotmesos hi ha diferents programes, fins a vuit, per 
pal·liar les evidents mancances en aquesta matèria. La majoria d’ells en coordinació amb 
els serveis socials i oficines d’habitatge dels ajuntaments. 
Aquesta proposta que avui es presenta  ens sembla oportuna,  per tal de reclamar noves 
mesures al Govern Central i potenciar les moltes que hi ha en marxa en estreta 
col·laboració entre  Ajuntament i Generalitat.  Des del nostre grup hem fet diferents 
aportacions al document com per exemple en el punt 6 en relació amb la Justícia i Policia, 
en el punt 7 en relació amb les entitats bancàries, en el 9 en relació amb la situació jurídica 
actual o en el 10 en relació amb el govern de la Generalitat. 
Resumint, aquesta proposta que avui es presenta és una proposta ambiciosa a joc amb les 
necessitats generades. En alguns punts hi estem totalment d’acord i en d’altres podem 
discrepar  en la forma, que no en el fons, i per tant hi donen el nostre recolzament. 



 

 

Per l’Altraveu intervé el Sr. Xavier Bella,  per dir que avui es porta a ple, tal i com ha 
explicat la regidora, un pla d’acció de suport als afectats pels desnonaments hipotecaris. 
Aquesta és una qüestió que implica a milers de persones tan a Catalunya com a tot l’estat. 
És una lluita que fa més de quatre anys que dura la d’evitar que la gent perdi els seus 
habitatges i es quedi al carrer. Una lluita dramàtica i desigual. Estem davant d’un problema 
social de primer ordre però hem de dir que estem també davant d’una estafa generalitzada. 
No és veritat que hipotecar-se hagi sigut una opció de la ciutadania, lliure i informada. En 
les darreres dècades, tot ens ha portat a adquirir un habitatge. Perquè recordem que l’accés 
a l’habitatge és una bé de primera necessitat reconegut com a dret fonamental. Tothom 
necessita un habitatge per a viure; estem parlant de necessitats bàsiques de les persones. 
Abans de l’esclat de la crisi, abans del 2007, que és on es remet el problema, es van fer 
unes polítiques públiques d’habitatge on la única opció que tenien els ciutadans era el 
sobreendeutament. No hi havia altra opció. Des de les administracions s’anava dient que no 
hi havia bombolla i que la població estava fent allò correcte. Es fomentava l’adquisició 
d’habitatges amb polítiques fiscals, es desgravava de la declaració de renda només la 
compra, i no el lloguer. No s’incentivava gens el mercat de lloguer, inestable i car, que no 
era una alternativa real. A més, es deia també que si no ho agafaves avui, demà seria més 
car. Resumint es recomanava al ciutadà que el millor que es podia fer era invertir en una 
habitatge. I les entitats financeres no només recolzaven aquests consells sinó que oferien 
hipoteques a través de contractes d’adhesió que elles redactaven, no consensuades per les 
dues parts. Contractes que  estaven plens de clàusules abusives de les quals el banc no 
informava. Les taxacions eren completament inflades, amb taxadores imposades pels 
bancs. D’aquest negoci se’n han aprofitat algunes administracions públiques, immobiliàries, 
constructores, entitats financeres...Ara, després de quatre anys i milers i milers d’afectats, 
aquests no estan assumint cap responsabilitat, la qual esta recaient en la part més dèbil i 
més vulnerable, amb la ciutadania que necessitava accedir a un bé de primera necessitat.  
Davant la inoperància de l’administració pública, la única solució, fins ara, ha vingut dels 
ciutadans. Des de l’adversitat i la injustícia, la societat civil esta donant una lliçó a aquests 
suposats experts que no van preveure aquest desastre i que no van fer res per impedir-ho. 
La societat civil, amb entitats que funcionen des de baix, com les Plataformes d’afectats per 
la hipoteca, són les que han estat liderant aquesta qüestió tant amb la denúncia del 
problema com amb la proposta de solucions. 
En aquest sentit, un partit com l’Altraveu, sorgit dels moviments socials, ha estat sempre 
molt sensible a aquesta qüestió. Vull recordar que aquí a Castellar, L’Altraveu va convidar a 
l’Ada Colau, de la Plataforma d’afectats per l’hipoteca, al febrer de 2011, en el marc de la 
construcció del programa electoral de la nostra formació política per aquest mandat. Vull 
recordar també que precisament al febrer de 2011 l’Altraveu, juntament amb ERC vam 
presentar ja una moció on es defensava el dret a l’habitatge i s’instava al govern central a 
acceptar la dació en pagament. I haig de dir que en aquesta moció el grup socialista es va 
abstenir perquè no ho veia clar. Vull recordar també que a octubre de 2011 L’Altraveu va 
presentar una altra moció en contra dels desnonaments que, aquesta si, va ser aprovada 
per unanimitat en aquest plenari.  
Dic tot això, perquè ara, l’equip de govern porta a ple una proposta consensuada per una 
majoria de partits polítics i per moviments socials, com Càritas o la PAH de Castellar, una 
proposta ambiciosa, però que va a remolc del que està passant al carrer des de fa anys. 
Des de l’administració, no hauríem d’actuar en reacció als problemes dels ciutadans, sinó 
que hauríem de ser proactius i anticipar-nos-hi.  
En tot cas, el sentit d’aquesta intervenció no és lamentar-nos del que podríem haver fet, 
sinó buscar solucions de futur, i és per això que ara ens felicitem de l’aprovació d’aquesta 
proposta. Ens consta el treball que s’ha fet des de fa temps per part de la regidora 
Massagué i l’esforç per recollir totes les propostes que s’han fet arribar des de les entitats 
afectades i de la majoria de partits. Hi ha hagut una bona disposició per l’entesa, que 
agraïm i  valorem positivament. 
Entrant una mica en detall, i com a explicat la regidora, pensem que aquest pla ha ser 
capaç de convocar tots els actors d’àmbit municipal, polítics i socials, per avaluar els casos 
més complicats i urgents i per intentar trobar-hi una solució; perquè només des de la unitat 



 

 

es pot fer front a un problema d’aquestes característiques. No entenem els imperatius 
legals que forcen a la justícia i policies locals dels ajuntaments a col·laborar en els 
processos de desnonament i en tot cas, com diu el pla d’acció, ens hem de mantenir ferms 
a no realitzar aquestes col·laboracions. També queda recollit en el text, a proposta de 
l’Altraveu, que en casos extrems hem d’anar cap a la desobediència civil per unes lleis 
injustes i sectàries; pensem que des de l’administració també s’ha de donar suport als 
afectats en qualsevol acció que de forma pacífica eviti que un ciutadà es quedi al carrer. 
També vam proposar que s’inclogués en el pla la regulació de l’exempció de l’Impost sobre 
l’increment del valor dels terrenys (conegut com a plusvàlua) en qualsevol situació de dació 
en pagament. Algunes entitats bancàries, intentant eludir el pagament, transformen la 
dació en pagament en compravenda per evitar pagar aquest impost i que ho hagi de fer 
l’usuari. Des de l’administració s’ha de protegir al ciutadà d’aquest abús, s’ha de instar als 
bancs assumir el cost de la plusvàlua o en cas de que no sigui possible, posar-hi solucions 
alternatives perquè no ho pagui l’usuari. En quan a l’habitatge de lloguer, s’ha d’aconseguir 
que Castellar tingui més habitatges en lloguer social i s’han de fer polítiques actives en 
aquest sentit. En el plenari del mes de març ja es va aprovar una proposta de l’Altraveu que 
ara queda també recollida en aquest pla, perquè la SAREB (conegut com a banc dolent) 
destini gran part dels seus habitatges a lloguer social i que aquesta tasca pugui ser 
gestionada des de l’ajuntament. És imprescindible poder donar solucions en aquest sentit. 
No es pot deixar la gent al carrer si el banc els hi treu el seu pis, s’ha de tenir-ho previst. 
En definitiva, pensem que aquest document que avui aprovarem és un punt de partida de 
consens necessari però que no es pot quedar aquí. Repeteixo, és un punt de partida. Ha de 
ser l’inici per a una implicació total per part de l’ajuntament. Ha de ser una eina real de 
treball que s’ha de demostrar operativa. No pot quedar com un document de bones 
intencions, com una simple proposta més, sinó que s’han de portar a la practica totes i 
cadascuna de les mesures que s’hi proposen. S’han de cercar alternatives a les persones 
que es queden sense casa, oferir-los solucions reals, recolzar-los i ser valents a l’hora de 
donar-los suport plantant cara davant les injustícies. Jo sé que aquesta és la intenció de la 
regidora i de l’equip de govern, per tant els encoratgem a portar-ho a la pràctica fins a 
l’últim punt, i segur que en aquest cas, com ara, ens trobaran al seu costat.  
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio,  i diu que avui assistim a un ple municipals que sens 
dubte crec que serà un dels mes destacats d’aquesta legislatura per la proposta que avui es 
debat, un pla municipal contra els desnonaments i que presenta l’equip de govern. 
Una proposta per afrontar des d’un àmbit municipal la problemàtica generada pels cassos 
d’impagament de les hipoteques i lloguers que poden arribar a  que una família perdi el seu 
habitatge. És una consecució de la situació en que ens troben, desgraciadament les 
mesures aprovades per l’Administració competent arriben tard per algunes famílies i potser 
que no siguin satisfactòries, pero presenten un primer pas per posar ordre en aquesta 
delicada qüestió. Ara amb la legislació existent l’únic partit polític que ha pres mesures en el 
congres del diputats és el que governa actualment, i aixó per alguns partits incomoda força. 
Es la millor reforma hipotecaria, possiblement tot és millorable, el que mingu pot posar en 
dubte és que és millor que el te hi havia, i que hagués hagut de formalitzar-se bastant 
temps enrere. Ja que convé no oblidar que molts des desnonaments que s’han produït no 
han estat nomes per l’especulació immobiliària, signo també per la situació econòmica per 
la que està travessant aquest país; i d les errònies  iniciatives dels governs anteriors que 
van impedir veure la realitat de la situació, aprovant propostes, com per exemple agilitzar 
els desnonaments. Insisteixo no ens podem oblidar d’aquestes dades. 
Avui venim a debatre questa proposta d’àmbit municipal, i serà fidel al que vaig dir en el 
seu dia, no importa el que es faci en altres administracions, peró si que ens importa i molt 
el que passi en el nostre municipi. Sempre estarem a favor i al costat de totes les persones 
que ho estant passant malament, amb el perill d’arribar a perdre el seu habitatge. I 
prendrem en consideració  totes les propostes que es presentin en aquest municipi, per 
ajudar a pal·liar aquesta greu situació de la que no m’estem lliures cap dels presents. En 
aquest pla s’han recollit i consensuat moltes propostes amb els grups municipals inclusiu 
amb la plataforma PAH.  



 

 

Pel que fa al pla municipal que avui es presenta dir que no s’han tingut en compte els 
suggeriments que el grup del PP fa fer a l’equip de govern, el  PP de Castellar va demanar 
que es tinguessin en comptes els nostres suggeriments perquè aquest pla avui fós aprovat 
per tots els grups municipal, cosa que lamentem. 
Però tot aixó no impedeix el nostre compromís amb la població de Castellar del Vallès, que 
és total, no ens agrada l exposició d’aquesta proposta, però si que compartim la finalitat 
d’aquest pla, i no compartim el discurs populista que pretén oferir molts partits aprofitant-
se del drama d’aquestes famílies afectades, amb aquesta absurda mania de fer entre bons i 
dolents i voleu jugar a justiciers amb els bens dels demés. Espero i confio que aquesta no 
sigui la manera de fer política del nostre equip de govern, perquè sinó ens tornarem a 
equivocar i  aquestes famílies no estan per assumir més polítiques equivocades. 
 Ara em quan ens hem de posar tots a treballar perquè la problemàtica de l’habitatge pugui 
tenir solucions adequades per a cada situació, deixant de costat demagògiques fàcils que 
nomes serveixen per espatllar l’ambient. Comença a ser hora de no continuar separant a la 
gent entre bons i dolents en aquesta matèria, per la qual cosa i sempre en benefici del 
veïns de Castellar del Vallès avui el nostre vot serà favorable. 
S’obra un torn de replica amb la Sra. Gloria Massagué, PSC, manifestant la satisfacció per 
la feina feta per conjuntament, però cal fer uns petits aclariments: Des de l’any 2008 ja van 
ser conscients d’aquest problema, i de ben segur que si no hi haguéssim posat remei la 
situació hagués estat molt més greu. I també puntualitzar que, com han dit els regidors de 
l’Altraveu, el 28 de gener van presentar una moció pel tema de la plus vàlua, que es va 
aprovar per unanimitat, i el regidor d’economia va respondre que a nivell local ja s’estava 
aplicant aquesta mesura  des de feia ja un any , és a dir deixant en suspens aquesta plus 
vàlua i que  en el cas que la llei d’Hisenda no fos modificada obriríem una línia de 
subvencions, que es precisament el que estem fent ara. I sobre les dacions en pagament, 
respecte a la moció presentada l’any 2011, en la que en vam abstenir, peró la moció va 
tirar endavant, pero és un tema que encara ara no està resolt, perquè fer una  dació en 
pagament, en la renda següent computa com augment del patrimoni, perquè només estant 
exempts  de que computi l’IRPF, una sèrie de casos, molts concrets, per aixó hem de lluitar 
tot perquè si mes no totes les dacions puguin estar lliures de l’impost de la renda de les 
persones físiques.  
També el Sr. Lluís Bacardit,  per CiU,  intervé per anunciar que la setmana passada es va 
aportar a la comissió de deutes hipotecaris una proposició de llei per garantir el pagament 
dels deutes que quedin pendents amb les comunitats, que aquest és un altre problema que 
sempre queda penjat, que les comunitats de veïns tenen fins a 16% de la seva deute dels 
pisos que tenen el bancs i que no paguem, per aixó en aquest sentit s’ha presentat aquesta 
proposició. En concret convergència vol obligar als que es quedin amb aquest habitatge 
abonar prèviament la quantia deguda. 
Finalment intervé el Sr. Alcalde,  intervé per sumar-se a les paraules d’agraïment que fan 
els regidors del PP, se que hi havia aspectes del redactat en els quals votés no hi estaven 
d’acord, com segurament podia ser que algunes de les aportacions que va fer la resta de 
grups municipals  tampoc no coincidissin tots  en la plasmació, en qualsevol cas és 
importantissim poder arribar a aquest consens que, tots els ciutadans i ciutadanes de 
castellar puguin visualitzar que hi ha una unanimitat municipal,      
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
4.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU PER DECLARAR EL MUNICIPI LLIUE DE FRACKING 
En els últims temps han proliferat les sol·licituds de permisos per part de diverses empreses 
per tal de fer prospeccions d’hidrocarburs no convencionals, tant al govern d’Espanya com 
al de la Generalitat. 
En la tramitació i formalització d’aquestes sol·licituds no s’ha tingut en compte i no s’ha 
informat les corporacions i entitats locals directament afectades ni tampoc a la població en 
general. 
El mètode d’explotació que s’utilitza per la investigació i l’extracció d’aquests hidrocarburs 
és l’anomenat de fractura hidràulica o “fracking”, mètode enormement agressiu pel territori. 
Alhora, la despesa d’aigua que exigeixen aquestes activitats és absolutament inadmissible  



 

 

pels nostres nuclis i en el nostre territori, en els quals és aquest un bé escàs i cada cop més 
preuat. 
La més que probable contaminació dels aqüífers seria irreversible,  amb compostos químics 
directament filtrats dels treballs d’exploració i explotació. Així doncs, conscients que les 
perforacions i la fractura de les roques poden causar moviments sísmics, conscients de 
l’alteració paisatgística deguda a la proliferació dels pous d’extracció amb tota la 
infraestructura que suposa d’instal·lacions, emmagatzematge i tràfic, anorrearia totalment 
el mosaic agrari i forestal del territori. 
Conscients que si aquests impactes ambientals es donessin serien negatius per a la fauna, 
la vegetació i la mateixa salut de les persones. 
Conscients que la toxicitat de l’aire i l’aigua perjudicaria greument el sector agroalimentari 
en el qual es basa bona part de l’economia del territori i que  aquests impactes són negatius 
per altres sectors vinculats al medi natural i al paisatge, especialment el TURISME, que 
veurien devastats molts dels seus projectes de present i de futur.  
ATÈS que aquesta activitat es  desenvolupa de forma excloent i depredadora de les vies de 
creació de riquesa arrelades al país i porta a la condemna econòmica dels nuclis rurals un 
cop passada la fase d’extracció de gas. 
ATÈS que les empreses que sol·liciten els permisos responen únicament a interessos 
econòmics de corporacions multinacionals, alienes al nostre país, i a l’especulació borsària a 
partir dels recursos energètics. 
ATÈS que el model energètic en el que es fonamenta,  basat en la continuació de 
l’explotació de recursos fòssils, és un model obsolet que perllonga la dependència dels 
hidrocarburs i és el causant del canvi climàtic i de crisis politicoeconòmiques. 
ATÈS que el model de desenvolupament que volem està més basat en la racionalització de 
l’ús d’energia, en la recerca energies alternatives, en l’eficiència energètica, en l’ús 
intel·ligent dels recursos naturals i en una economia social i econòmica sostenible. 
Atès que acollim i fem nostre el pacte entre alcaldes que la Unió Europea promou per actuar 
a nivell local contra l’escalfament global, reduint les emissions de CO2 i promoure la cultura 
de l’eficiència energètica i que és vigent a Castellar del Vallès. 
ATESA  la programació d’aquestes explotacions es fa incomplint de forma flagrant les 
disposicions de les normatives urbanístiques, creant greuges comparatius amb activitats 
locals i menystenint l’ordenament del territori.  
ATÈS que aquest mètode d’extracció ha estat PROHIBIT a països com França, Irlanda, 
Bulgària, Romania, Txèquia i alguns estats alemanys, i ha generat gran conflictivitat social a 
països com el Regne Unit o els Estats Units, després de patir-ne les conseqüències. La 
mateixa UE sosté en un informe dels perill que comporta tot i utilitzar-se correctament la 
tècnica. 
ATÈS  que la Unió Europea en el seu informe de 2011 des de la Direcció General de 
Polítiques Interiors sobre “Les repercussions de l’extracció de gas i petroli en el medi 
ambient i la salut humana” deixa clara l’afectació que suposa per al nostre entorn i la nostra 
qualitat de vida, així com altres informes oficials d’aquest nivell administratiu. 
ATÈS que la fase de prospeccions és tan perjudicial com la fase d’explotació, ja que s’han 
d’injectar els mateixos productes químics per portar-la a terme.  
Proposem que el Ple Municipal l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Declarar el terme municipal de Castellar del Vallès terme municipal lliure de 
fractura hidràulica o “fracking”. 
SEGON.- Manifestar el malestar i preocupació per la posada en marxa d’explotació  
d’hidrocarburs mitjançant la fractura hidràulica. 
TERCER.- Instar a la Generalitat de Catalunya, per tal que el Departament d’Empresa i 
Ocupació no autoritzi cap projecte d’investigació o explotació d’hidrocarburs. 
QUART.- Instar a la Generalitat de Catalunya que declari tot el territori de Catalunya zona 
lliure de fracking. 
CINQUÈ.- Instar al Govern d’Espanya que, com han fet França o el Regne Unit, prohibeixi 
la utilització del fracking. 
SISÈ.- Comunicar aquest acord a:  



 

 

• Govern d’Espanya. 
• Ministeri d’Indústria, Turisme i Comerç  
• Ministeri de Medi Ambient i Medi Rural i marí  
• Govern de la Generalitat de Catalunya  
• Conselleria d’Empresa i Ocupació  
• Direcció General d'Energia, Mines i Seguretat Industrial 
• Conselleria de Territori i Sostenibilitat 
• Diputacions de Barcelona, Lleida, Girona i Tarragona 
• Federació Espanyola de Municipis i Províncies  
• Federació Catalana de Municipis 
• Plataforma Aturem el Fracking 

 
INTERVENCIONS 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella,  dient que porten a Ple una moció per declarar el 
municipi zona lliure de Fracking, i en passa a donar lectura.. 
El Sr. Aleix Canalis,  PSC,  diu que la fracturació hidràulica o fractura hidràulica (en anglès 
“fracking”) és una tècnica per possibilitar o augmentar l’extracció de gas i petroli del subsòl. 
El procediment consisteix en la injecció a pressió d’algun material en el terreny, amb 
l’objectiu d’ampliar les fractures existents en el substrat rocós que tanca el gas o el petroli, 
afavorint així la seva sortida cap a l’exterior. Habitualment el material injectat és aigua amb 
sorra i productes químics, encara que ocasionalment es poden emprar escumes o gasos. 
Les zones més propicies per dur a terme aquest tipus de pràctica, són territoris amb sòls 
bàsicament de pissarra.  
En el nostre terme, la única zona teòricament favorable geològicament seria una petita 
porció del nostre terme municipal que es troba dins del Parc Natural de Sant Llorenç del 
Munt, on trobem sòls de Licorella. 
Per tant, i a la pràctica, les possibilitats que aquest tipus d’explotacions afectin mai el 
nostre terme municipal són nul·les. 
Perquè els hi quedi clar,  el nostre grup està en contra del fracking, pel seu baix balanç 
energètic, per l'ús de substàncies químiques susceptibles de contaminar sòls i aqüífers, per 
la competència pels recursos amb altres activitats productives i per la manca d’un marc 
legal clar i ben definit que reguli aquesta activitat. 
Per tot això, creiem aconsellable, en aquest moment, aplicar un principi de precaució, i 
prohibir l'ús d'aquesta tècnica, no només a Castellar sinó, arreu. 
Ara bé, els termes en els quals està escrita la proposta que ens presenten, lamentant-ho 
molt, no la podem compartir. 
El nostre grup, amb ganes de poder votar a favor de la seva moció,  els hi ha fet arribar al 
llarg de la darrera setmana  un proposta de redactat que respectava l’essència de la moció 
que votés presentaven i que assolia l’objectiu bàsic i principal de la mateixa, que no era 
altre que declarar el nostre municipi lliure de fracking. 
Una vegada més però, la seva formació ha mostrat molt poca flexibilitat i una nul·la  
voluntat d’arribar a acords. No han acceptat ni una de les nostres propostes i s’han limitat a 
reformular el text a última hora, sense recollir cap de les nostres aportacions. 
Sincerament, no entenem el perquè.  
El seu posicionament tancat i intransigent, serà  l’únic responsable que avui la seva  moció 
no prosperi. 
Mirin, en aquest mateix Ple tenim un exemple del que el nostre grup considera buscar el 
consens. La proposta del “Pla de Suport a les Persones Desnonades”, tenia un text original 
presentat pel nostre grup, que amb tota seguretat hagués aprovat aquest Ple per majoria 
absoluta. Tot i tenint aquesta majoria, la nostra voluntat ha estat en tot moment la de 
sumar i incorporar el nombre més gran possible de sensibilitats, opinions i propostes fins 
aconseguir que avui, hagi estat aprovada gairebé per unanimitat i no per una simple 
majoria absoluta unilateral. 
Per tot això, tal i com he dit abans i lamentant-ho molt, el nostre vot avui serà 
desfavorable. 
 



 

 

Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere,  i diu que vagi per endavant que el nostre grup 
municipal no esta a favor del  Fracking,  però criem que no te cap sentit aquesta moció 
quan queden pocs dies per tal que la comissió d’estudi sobre el Fracking del Parlament de 
Catalunya publiqui les seves conclusions, se’ls, hi va demanar si era  possible esperar els 
resultats d’aquest estudi i presentat aquesta moció mes endavant, segons quines fossin les 
conclusions del mateix, la seva resposta va ser un no rotund. Així encara i si fós el cas, mes 
endavant en podem tornar a parlar i seguint proposant com sembla més lògic esperar que 
la comissió d’estudis del parlament faci el seu treball, que el govern presenti l’informe del 
grup de treball i que sigui llavors, quan disposem de tota la informació necessari que es 
prenguin les decisions oportunes. El nostre vot per tot aixó serà en contra. 
El  Sr. Victor Martos,  PP, no criem, i així ho vam manifestar en comissió que ena quest 
moment el nostre poble es tingui que manifestar que posicionar sobre un tema que per 
molt malament que pogués ser no avarca el tipus de terra de la nostra població, i  si ho fa 
encara està per determinar. En sembla que serem cautelosos i esperarem a l’estudi  que es 
va encarregar per part de la Generalitat i que en breu s’exposarà, Així ho vam demanar , 
que es presentés més endavant, no ha sigut així i per tot el nostre vot serà en contra. 
S’obra un torn d’intervencions amb el Sr.- Xavier Bella, de l’Altraveu, que diu que si no 
entenen el nostre posicionament és perquè és la diferència entre l’Altraveu i la resta de 
partits, amb les propostes que es deien no es respectava l’essència. L’essència de les 
mocions que es porten aquí, el que vol l’Altraveu és que siguin útil i i pràctiques, que es 
puguin fer de veritat que no hi hagin subterfugis, que no hi hagin maneres de canviar-ho i 
que no serveixin per res, i les propostes que ens presentaven farien que aquesta moció no 
servis per res. És per aixó que  ens va semblar que no ho podíem canviar, perquè no els hi 
costava tant acceptar tal i com estava la forma. Sap greu que més enllà de les formes no es 
fixin vostès en el contingut, sap greu que no tinguin la valentia necessària per dir no al 
Fracking a Castellar, sense  cap altre recança. Donen més crèdit a informes de suposats 
experts encarregats per l’Administració, els quals poden estar també influïts per poder 
polítics o econòmics, que d’altres informes contrastats a nivell internacionals  fet públics per 
les  plataformes que denuncien aquestes pràctiques. Què els porta a creure que uns són 
més fiables que els altres?  
Amb els canvis que ens proposaven fer a la moció per poder-la aprovar, tant des del Partit 
dels Socialistes com des de convergència i unió i Partit Popular, , pretenien deixar la porta 
oberta a què aquesta moció no servis per res, que no fos d’obligat compliment. I home, 
treballar per res no ho farem. No som experts en fracking, ni nosaltres ni vostès, però si hi 
ha una cosa clara i absolutament demostrada és que el fracking és una pràctica nociva i 
letal pel medi ambient i les persones. És per això que més enllà de buits legals que a 
Catalunya hi hagi sobre aquest tema, no costava afirmar que, passi el que passi, a Castellar 
no es donarà aquesta pràctica. No costava res, per una vegada, ser valents i comprometre’s 
a que serveixi realment per alguna cosa el que s’aprova aquí. 
Intervé el Sr. Aleix Canalis, PSC, per dir que a nivell teòric, geològic hi ha una zona de 
Castellar, que és la que ocupa la zona més alta de la urbanització del Raco, dins del parc 
natural on la roca dominants son les licorelles. 
La proposta feta pel grup de l’Altraveu era declarar el terme municipal de Castellar del 
Vallès terme municipal lliure de fractura hidràulica o “fracking”. La del grup del PSC era 
declarar manera preventiva el terme municipal de Castellar del Vallès  lliure de fractura 
hidràulica o “fracking”, si aquest de manera preventiva que feia referència a que no tiniem 
tota la informació, i per tant davant el dubte que ens genera tots els procediments 
administratius engegats, tots els estudis que hi ha, tots els informes, totes les plataformes, 
etc... si aquesta “de preventiva” no es podia incloure entenem que el seu posicionament és 
poc flexible, si realment la seva voluntat era que aquesta moció tirés endavant. 
D’altra banda afegint-me a les intervencions de CiU i PP, dir que el grup del PSC, un cop es 
tiri endavant o surtin a la llum els informes pertinents de les administracions competents, 
en aquest cas no descartem presentar aquesta moció, per tant no és un tema tancat per 
nosaltres ni fem ulls clucs a una problemàtica mediambiental que ho hagi al mon,  
simplement que, en aquest moment i amb la informació que tenim, considerem que la 
moció no portava cap a lloc. 



 

 

Per CiU el Sr. Agustí Sampere, intervé per fer constar que els informes de la unió europea 
ens van arribar o avui o ahir, per tant marge no hi ha hagut, se us demanava que 
posposéssiu un mes la proposta a fi de tenir més informació. 
S’obra un segon torn de replica amb la Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu, per dir que 
hi ha una concepció que no s’ha entès gaire, pel que fa al canvi que volien fer, de moment 
declarar Castellar lliure de fracking, és que si els experts ens diuen que això és bo, 
nosaltres com que no pintem res tirarem endavant, aquest és el matís de la moció, perquè 
si prudentment no podem dir res, i com ha dir el meu company, aquí no venim a fer feina 
per no res, i per aixó hem estat clars. Per altra banda, que els passéssim els informes ahir, 
no és una raó de pes, perquè tot i que les propostes les presenti l’Altraveu o Convergència 
el tema és el que és, i si jo vull estar informada és el meu deure buscar-la la informació 
pertinent. En definitiva parlen d’ideologies, estem parlant del que cadascú creu i don vol 
posar les línies vermelles, nosaltres les posem en un lloc i vostès, segons la meva  opinió,  
rebaixem el cost que pot tenir el  fracking en el nostre territori i a Catalunya.   
Per acabar intervé  el Sr. Alcalde, dient que no hagués costat res esperar un mes més. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NOU FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor :       DOS          ( 2)  dels regidors de l’ALTRAVEU         
Vots en contra :   DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
Abstencions:      CAP 

 
5.- MOCIÓ DELS GRUPS SOCIALISTA, CONVERGÈNCIA I UNIÓ  I ALTRAVEU SOBRE  
      LA LLEI ORGÀNICA DE LA QUALITAT EDUCATIVA 
El Sr. Alcalde,  exposa que aquesta és una moció, presentada pel grup socialista, pel grup 
de convergència i unió i pel grup de l’altraveu  
 
El projecte de Llei orgànica de Millora de Qualitat de l’Educació, coneguda com a llei Wert, 
d’aprovar-se tal i com està redactat, significaria un perillós retrocés en la qualitat de 
l’educació, un atemptat contra la cohesió social i un pas més en l’estratègia del govern 
espanyol de trencar el model educatiu català, vigent des de la Transició, i desterrar d’arrel 
el model d’immersió lingüística. 
Aquest avantprojecte és un recull de propostes més pròpies de l’etapa predemocràtica, 
entre les quals destaquem: 
- Defineix l’educació no com un dret sinó com un factor productiu més, amb enfocaments 
mercantilistes i d’oferta i demanda, amb una concepció reduccionista de l’educació, 
fragmentada en els seus continguts i amb menyspreu a disciplines fonamentals com les 
relacionades amb l’expressió artística i musical. 
- Considera l’educació infantil como una etapa assistencial i no pas educativa. 
- Recentralitza la política educativa, amb mesures com l’increment de la definició de 
continguts per part del govern central, limitant la capacitat de què cada territori pugui fer la 
definició més idònia per la seva realitat. 
- Atempta directament contra la normalització de la llengua catalana i la tasca de cohesió 
social que ha significat el model d’immersió lingüística al nostre país. Aquest sistema 
d’immersió no només ha tingut un reconeixement internacional, sinó que els resultats, 
després de més de 30 anys d’aplicació, són del tot satisfactoris i corroboren plenament el 
seu encert. 
- Consolida la segregació d’alumnes per sexe, blindant per llei els concerts amb les escoles 
que segreguen. A aquesta segregació s’afegirà, ara, la segregació per llengua, generant un 
escull a la cohesió social en els barris i en el conjunt del país. 
- Potencia la diferenciació entre centres educatius públics i privats concertats, tornant a 
potenciar una doble xarxa que allunyarà molts infants i joves de la igualtat d’oportunitats. 
- Planteja un model adoctrinador i ideològic perquè elimina l’assignatura d’Educació per a la 
Ciutadania, potencia les creences religioses i incentiva l’elecció de l’assignatura de religió 
per part de l’alumnat. 



 

 

- Renuncia al principi d’igualtat d’oportunitats, desmuntant el model d’educació 
comprensiva en tota l’etapa obligatòria, amb l’avançament de la diferenciació d’itineraris i la 
implementació de revàlides. 
- Situa el català a l’últim nivell de rellevància i com a matèria d’especialitat i optativa, per 
darrera del castellà, la primera i la segona llengua estrangera. El català deixa de ser una 
matèria troncal i, per tant, un alumne podrà tenir el títol d’ESO o de batxillerat sense 
examinar-se de català. Mai cap ministre en l’etapa democràtica havia plantejat una ofensiva 
tan dura contra el català a l’escola com aquesta. 
- Aquesta nova legislació pretén acabar amb un sistema d’immersió lingüística que ha 
resultat integrador i ha evitat la segregació dels alumnes per raó de llengua. Pretén posar fi 
a un sistema educatiu que ha permès la convivència i la cohesió social i ha estat respectuós 
amb la diversitat. La llengua catalana ha estat i ha de continuar essent la llengua vehicular, 
de referència, a l’escola. Aquest fet ha estat, tal com s’ha demostrat al llarg dels anys, 
respectuós amb els drets lingüístics individuals i personals. I, per tant, no podem posar en 
perill un model d’èxit en l’aprenentatge per a les generacions actuals i futures del país. 
És per totes aquestes raons que els grups municipals del PSC, CiU i Altraveu, proposen que 
l’Ajuntament Ple prengui els següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Manifestar el rebuig de l’ajuntament de Castellar a la reforma de la llei 
d’educació presentada pel govern de l’Estat, que pretén imposar un sistema educatiu 
recentralitzador i segregador que atempta contra el model d’escola catalana i que posa en 
qüestió la igualtat d’oportunitats per a tot l’alumnat. 
SEGON.- Exigir al Govern de l’Estat la retirada de la LOMCE i sol·licitar al President del 
Govern de l’Estat, Sr. Mariano Rajoy, el cessament del Ministre, Sr. Wert, ja que la seva 
proposta de LOMCE atempta contra el model de país i la cohesió social. 
TERCER-. Sol·licitar, al Govern de la Generalitat i a tots els grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, que en el cas de no retirar-se l’esmentat text, s’interposin tots els 
recursos necessaris i es garanteixi un sistema educatiu just, equitatiu i respectuós amb les 
competències de l’Estatut d’Autonomia. 
QUART.-  Instar al Govern de l’Estat i al Govern de la Generalitat a l’aturada de qualsevol 
mena de reducció dels recursos humans, infraestructurals, logístics o econòmics a 
l’educació per evitar la pèrdua de qualitat i de les condicions de treball que les mesures dels 
darrers anys estan provocant. 
CINQUÈ.- Manifestar el nostre suport i posar a disposició els recursos de l’Ajuntament a la 
comunitat educativa que ha mostrat el rebuig a les ingerències de l’Estat vers el model 
d’escola catalana i d’immersió lingüística, i adherir-nos a les mobilitzacions i iniciatives 
unitàries promogudes per Somescola i pel conjunt del teixit educatiu, social, polític i cultural 
d’arreu del país impulsant un gran acord a Catalunya contra aquesta reforma. 
SISÈ.- Traslladar aquests acords a la Presidència del Govern de l’Estat, al Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, als grups parlamentaris de les Corts 
Espanyoles, als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, a les entitats 
municipalistes catalanes, al Consell Escolar Municipal, als centres educatius, a les 
organitzacions de pares i mares i a les entitats, associacions i col·lectius del nostre 
municipi. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la Sra. M. Antònia Puig, PSC, en primer lloc agrair als grups 
municipals Convergència i Unió i L’Altraveu la seva adhesió i aportacions que hem pogut 
incloure i que constatem que sempre no es  fàcil. 
Al llarg dels anys a Catalunya s’ha anat consolidant un model educatiu basat en els principis 
d’una escola catalana, integradora, diversa, democràtica, participativa i compensadora de 
desigualtats, entenen l’educació com un procés al llarg de tota la vida on l’infant és  el 
centre de l’acció pedagògica i el mestre és un guia i un acompanyant del procés 
d’aprenentatge. Un aprenentatge que no només  es produeix a l’escola sinó en el conjunt de 
la societat. 



 

 

El projecte de Llei orgànica de Millora de Qualitat de l’Educació, coneguda com a llei Wert, 
parteix d’una visió negativa del sistema educatiu i les mesures que proposa signifiquen un 
retrocés en la qualitat de l’educació. Treu la idea d’equitat i desactiva qualsevol capacitat de 
l’escola com a compensadora de desigualtats. Ens presenta una  manera diferent 
d’entendre l’educació,i no defensa el dret fonamental i comú a l’educació de tots els 
ciutadans i ciutadanes. Fent en el seu preàmbul un diagnòstic molt poc acurat i molt 
superficial. 
Aquest avantprojecte: 
- Defineix l’educació, no com un dret sinó com un factor productiu més, amb enfocaments 
mercantilistes, d’oferta i demanda, amb una concepció reduccionista de l’educació, 
fragmentada en els seus continguts i amb menyspreu a disciplines fonamentals com les 
relacionades amb l’expressió artística i musical. 
- Considera l’educació infantil como una etapa assistencial i no pas educativa. 
- Recentralitza la política educativa, amb mesures com:  

• Incrementa  la definició de continguts per part del govern central. 
• Limita la capacitat de què cada territori pugui fer la definició més idònia per 

la seva realitat. 
• Imposa constants revalides que també dependran del govern central, tant en 

el disseny com en l’avaluació. 
- Atempta directament contra la normalització de la llengua catalana i la tasca de cohesió 
social que ha significat el model d’immersió lingüística al nostre país. Aquest sistema 
d’immersió no només ha tingut un reconeixement internacional, sinó que els resultats, 
després de més de 30 anys d’aplicació, són del tot satisfactoris i corroboren plenament el 
seu encert. 
- Consolida la segregació d’alumnes per sexe, blindant per llei els concerts amb les escoles 
que segreguen.  
- Potencia la diferenciació entre centres educatius, tornant a potenciar una doble xarxa que 
allunyarà molts infants i joves de la igualtat d’oportunitats. És passa de l’ideal d’escola 
inclusiva per la idea d’escola competitiva, fomentant la competitivitat entre centres.  
- Planteja un model adoctrinador i ideològic: 

• Elimina l’assignatura d’Educació per a la Ciutadania i drets humans. 
• La matèria de religió o alternativa passa a ser avaluable del bloc 

d’assignatures específiques.  
• La disminució de competències de les comunitats autònomes, amb l’objectiu 

d’unificar tots els centres educatius d’Espanya des de una visió unitària de 
país. 

- Renuncia al principi d’igualtat d’oportunitats, desmuntant el model d’educació 
comprensiva en tota l’etapa obligatòria, amb l’avançament de la diferenciació d’itineraris i la 
implementació de revàlides. És una llei que no resoldrà els problemes que denuncia, el 
fracàs i l’abandonament escolar.  Tot seguit dona lectura als acords que es presenten per a 
la seva aprovació. 
 
 
Pel PP intervé el Sr. Victor Martos,  i diu que aquets projecte que es presenta avui, és un 
recull  de propostes a la realitat actual del nostre país, de la nostra societat i del nostre 
fracàs educatiu, i no ho dic jo, ho diuen les dades. A Catalunya el 21’8 per cent dels 
alumnes de la ESO no arriben a graduar-se sent la segona comunitat amb l’índex més baix 
d’aprovats, davant la comunitat de Valencia. Els que arriben a aprovar la ESO, una quarta 
part, el 26% deixa els estudis. Aquesta és la realitat de la LOGSE i la consellera Rigau ja va 
avançar que els objectius de passar d’aquesta xifra el 15% objectiu, per a l’any 2020 de la 
unió europea seran difícils de complir. Aquest model no atempta contra cap model educatiu 
en concret  ni contra cap comunitat autònoma. Aquest és un model educatiu davant de la 
gravetat de la situació del nostre model educatiu, és veritat que dona una major garantia 
de bilingüisme, en compliment de les sentències dels tribunals. Un model defensat per 
vostès, lluny de la defensa dels nostres alumnes i més proper a la defensa dels seus colors 



 

 

politics, a vostès, que els agrada dir que la resta formacions prenguin nota i estalviïn lletra 
als seus articles. 
Tot el que aquesta moció exposa  és en realitat una manera més de no voler afrontat la 
realitat del fracàs d’aquest model, i és més no aporta cap iniciativa a un millor model. Es en 
si la preocupació per  l’educació en el “espiritu nacional catalan” en vers de la formació de 
professionals cap el nostre futur. 
Portant al plenari això, en realitat vol dir que estan conformes en les xifres de fracàs, que 
no oblidem que son del 26 per cent. El nostre grup s’oposarà a aquesta moció i a totes 
aquelles que vulguin manipular o obviar la realitat de l’actual sistema educatiu. 
Intervé la Sra. M Antònia Puig,  PSC per contestar que les xifres quan les estudiem i 
entrem a fons ens en adonem que depèn de quins centres i degut a la població i als 
recursos econòmics tenen unes millors xifres que altres centres, i això és una de les coses 
que no queden ben reflectides ni ben plantejades en  la llei, de totes maneres partim de 
planejaments absolutament diferents ideològics d’entendre l’educació.    
La Sra. Bea Garcia per CiU, intervé per dir que les dades que ha exposat el Sr. Martos 
sobre el fracàs escolar, son totalment sesgades i tendencioses, el cas de Catalunya és un 
cas excepcional a nivell de l’estat, tant amb taxa d’immigració com en taxa d’aglutinació al 
voltant de grans ciutats i demes, per tant la nostra realitat no s’assembla a cap altra realitat 
que pugui haver a nivell d’estat. La seva llei és una llei que suposa un àtac lingüístic sense 
precedents, una llei que proposa la fractura social entre catalano parlants i castellano 
parlants que no s’havia produït mai, suposa el trencament de la cohesió social i una greu 
invasió de les competències de la Generalitat de Catalunya. Si aquests no li semblen motius  
per no recolzar aquesta llei no se a on haurem d’arribar. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alemany,  i comença la seva intervenció dient que li va 
regalar un llibre perquè llegís el resultats de l’escola catalana, i parlava que el fracàs 
educatiu que ara reivindica és el fet diferenciador l’escola catalana i a la practica s’ha 
demostrat que en les competències de llengua castellana els nens i nenes catalanes 
superen a la mitjana espanyola, per tant el mètode miraculós de la LOGSE no està avalat 
per ningú, ni per la ciència ni pel consens social al qual havien arribat tots plegats. 
Catalunya és la tercera comunitat autònoma e l’estat espanyol que ha rebut més 
immigració en la última dècada i tot i això  la cohesió no s’ha trencat, ara bé, si la educació 
se la ha de pagat que te diners, ja parlarem de quin mon volem construir. 
Per tant li demanaria quin model avala el que està fent el seu partit si no és una ideologia 
classista i  segregadora, que és a on ens volen conduir, a una societat alutista i que 
aprofundeixi en les desigualtats socials, però em sap greu dir-li que no ho permetérem. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors del PP         
 Abstencions:      CAP 

 
6.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha 
 
7.- PRECS I PREGUNTES 
Inicia el torn el Sr. Josep Carreras, CiU: 
ATÈS que el contracte del servei de recollida i transport de residus, gestió deixalleria i 
neteja viària amb l’empresa adjudicatària Rubatec SA i Fomento de Construcciones i 
Contratas, SA (sota el nom de UTE Castellar del Vallès) va finalitzar el passat 9 de 
desembre de 2012 en omplir-se els 10 anys de contracte. 
ATÈS que en el Ple del passat 27 de novembre de 2012 es va aprovar, tant com ho preveu 
el contracte en la seva clàusula segona del Plec de condicions, una pròrroga  d’un any  el 
servei de recollida i transport de residus, gestió deixalleria i neteja viaria. 



 

 

ATÈS que el nostre grup municipal va dona  el vot favorable a aquesta pròrroga perquè la 
regidoria pogués aconseguir les millors condicions econòmiques en la futura licitació 
d’aquets servei més enllà del 2013. 
ATÈS que estem davant del contracte més important  en quantia econòmica de la 
legislatura 2011-2015, segons pressupost de l’any 2013, la partida de recollida, eliminació i 
tractament de residus puja 994.000 € i la neteja  viària 1.093.000 €. En conjunt posem a 
concurs un contracte que s’enfila més enllà dels 2M € prop del 10% del pressupost ordinari 
d’aquest consistori. 
ATÈS que és del tot necessari procedir a un nou concurs per assolir un bon servei al millor 
preu possible. 
ATÈS que cal complir amb els tempos d’elaboració de plecs, aprovació, publicació i 
adjudicació dins el termini establert. 
Demanem explicacions a l’equip de govern al respecte de com està la preparació de la nova 
licitació. 
Respon el Sr. Aleix Canalis, , PSC, dient que el contracte del servei de recollida i transport 
de residus, gestió deixalleria i neteja viària va acabar el 9 desembre de l’any passat. 
Segons el plec de condicions vigents es preveia la possibilitat de fer 2 prorrogues de les 
quals estem en el primer any d’execució de la prorroga. A principis d’aquest any es va crear 
una Comissió de tècnics municipals amb l’encàrrec de redactar un plec de condicions per a 
un nou contracte que en principi hauria de començar a principis del 2014. A més a més del 
treball d’aquesta comissió es compte amb el suport d’una empresa de serveis ambientals 
contractada mitjançant la Diputació de Barcelona, que ens està assessorant en la redacció 
del plec tècnic. L’objectiu és disposar d’un document definitiu a finals del mes de juny per 
tal que es pugui portar al ple de juliol o setembre. La licitació permetria la entrega de 
propostes a finals del mes d’octubre de manera que l’adjudicació final es pogués fer  el mes 
de novembre. 
Continua el Sr. Josep Carreras, CiU: 
ATÈS que el nostre grup municipal ha observat una activitat urbanística important en el 
carrer Colom just davant de la plaça Major. 
ATÈS que les noves activitats que s’instal·laran en aquella zona, segons hem pogut 
informar-nos son: una gelateria, un bar i una cerveseria. 
ATÈS que des de fa algun temps hem observat en aquell indret una important concurrència 
de cadires de la granjeta d’en Roca. 
ATÈS que hi haurà el risc de que l’espai del c/ Colom integrat a la plaça del Mercat entre la 
carretera de Sentmenat i el c/ Torres quedi col·lapsat amb moltes cadires degut a la 
proliferació d’aquest tipus d’establiments que generen important ocupació d’espai públic. 
ATÈS que aquestes obres s’estan executant en espais ubicats en  el triangle a estudiar en la 
revisió del POUM c/ Torras, ctra. de Sentmenat i c/ Colom. 
ATÈS que una de les actuacions a realitzar properament serà en un edifici catalogat 
DEMANEM: Explicacions a l’equip de govern al respecte de com s’han planificat les 
actuacions en aquella zona tenint molt present: 
- la futura ocupació de la via pública d’una gelateria, d’un bar, una cerveseria i el bar 
existent la granjeta d’en Roca que poblaran de cadires quasi la totalitat de l’antic c/ Colom, 
integrat a la plaça del Mercat entre c/ Torras i ctra. de Sentmenat. 
- afavorir la circulació de vianants i persones amb mobilitat reduïda pel carrer Colom entre 
ctra. De Sentmenat i c/ Torras. 
- caldrà tenir en compte el respecte a l’edifici catalogat 
- aclarir si alguna d’aquestes actuacions contradiu l’estudi anunciat en la revisió del POUM 
del triangle abans esmentat. 
Contesta el Sr. Aleix Canalis,  PSC, tot dient que l’ocupació de l’eix del carrer Colom per 
les terrasses del diferents negocis de bar i restauració implantats i en procés d’implantació, 
no perjudicarà en absolut la circulació de vianants i persones amb mobilitat reduïda, atès 
que hi haurà un pas de 2 mts. totalment lliure entre les cadires i taules i la façana del carrer 
Colom, des del carrer Torras fins a la Ctra. de Sentmenat.. 
en aquests moments hi ha la sol·licitud en tràmit de les terrasses de Colom,3 (bar-
restaurant) i Torras,10/Colom (cervesseria-restaurant). Colom 3, té la llicència d’obres 



 

 

lliurada i la llicència d’activitats en tràmit. Torras, 10/Colom, únicament ha tramitat una 
comunicació prèvia per a tasques de neteja interior. Colom 1(gelateria), té la llicència 
d’obres lliurada i pendent de sol·licitar la d’activitats. No ha demanat terrassa, ni sembla 
que n’hagi de demanar. 
L’ocupació de les terrasses s’establirà de la manera més adequada possible, tenint en 
consideració les prioritats de la mobilitat urbana i amb el màxim consens possible entre els 
peticionaris. 
Les obres necessàries a efectuar en la façana de l’edifici Torras, 10/Colom, que figura en 
l’inventari del catàleg de bens d’interès local, requeriran, abans de la concessió de la 
corresponent llicència d’obres, la tramitació d’un Pla Especial que encara no ha estat 
presentat a l’Ajuntament. En aquest sentit, s’haurà d’aprovar inicialment pel la Junta de 
Govern municipal i fer-ne la informació pública habitual reglada per aquestes figures de 
planejament, demanant l’informe del Departament de Cultura de la Generalitat de 
Catalunya. S’hauran de resoldre les al·legacions, en el cas que se’n presentin, i fer-ne 
l’aprovació provisional en el Ple municipal que correspongui i, finalment, lliurar el document 
a la Generalitat per a que, si escau, en faci l’aprovació definitiva 
cal dir que cap d’aquestes activitats entre en contradicció amb un possible canvi de 
qualificació urbanística que es pugui plantejar en el procés de revisió del POUM. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany: 
En les darreres setmanes, veïnes  de la vila s’han trobat que Sorea es negava a arreglar 
fuites d’aigua en via pública, a la vorera, en trams de canalització pública d’aigua que fins 
ara eren responsabilitat de la companyia. Sorea ha amenaçat als veïns de tallar-los l’aigua 
si no ho arreglaven, tot i estar al corrent de tots els pagaments. Els veïns i veïnes han 
hagut de fer-se càrrec de les obres (obrir la vorera, reparar la fuita, tapar el forat...) i el 
seu cost. 
Sorea argumenta que des de la nova normativa aprovada en Ple el mes de novembre de 
2012, el tram de canalització que va des de la clau de registre (a la vorera) fins la clau 
interna (dins l’immoble, prop del comptador) abans era responsabilitat pública però ara ha 
passat a ser canonada interna i responsabilitat dels veïns i veïnes. Si la fuita és en plena 
vorera però més enllà de la clau de registre, els veïns i veïnes s’han de fer càrrec de la 
reparació. 
Sorea tenia la responsabilitat del manteniment i bon estat d’aquestes escomeses d’aigua als 
habitatges, però en molts casos el manteniment ha estat nul, deixant envellir les 
canalitzacions. Ara, amb la nova normativa, se’n desentén completament. 
Preguntem: 
1.- A que és degut aquest canvi de normativa que perjudica a la ciutadania havent-se de 
responsabilitzar d’un tram de canalització abans públic?.  
2.- Com és que es van traspassar responsabilitats de canonades als ciutadans i no se’ls 
informà  d’una forma clara del perquè del canvi de responsabilitats de que suposava pels 
ciutadans la nova responsabilitat i de la data en què el canvi tindria efecte?. 
3.- Com es procedirà si els residents en un immoble no poden assumir  el cost d’una avaria 
en via pública en el tram de la seva responsabilitat? 
4.- Es va demanar a Sorea la renovació de les escomeses velles amb les respectives claus 
de pas, abans d’entregar-ne la responsabilitat als veïns?. 
Respon el Sr. Aleix Canalis,  PSC, : 
Pel que fa a la primera pregunta dir que la variació en el reglament de la responsabilitat del 
manteniment del tram de canalització de la xarxa d’aigua, correspon al interès per 
regularitzar la reglamentació existent i homologar-la a la majoria de municipis que disposen 
d’un Reglament d’aquest tipus. 
En criteri utilitzat és que el tram de la canalització que va de la connexió amb la conducció 
general fins a l’accés al domicili particular és responsabilitat del usuari final, mantenint la 
canalització general com a responsabilitat de la companyia que gestiona el servei. 
D’aquesta manera el tram del qual es responsabilitza el usuari és estrictament el que li 
dona servei. 
Sobre la segona, la variació d’aquest reglament es va tramitar com qualsevol canvi 
normatiu a nivell municipal. Després de la seva aprovació plenària el 6 de novembre de 



 

 

2012, es va publicar inicialment el BOPB del 29 de novembre de 2012, i després del període 
d’exposició pública pertinent, en el qual no es va rebre cap al·legació, es va publicar 
definitivament al BOPB en data 28 de gener del 2013 (data a partir de la qual va entrar en 
vigor)  
Respecte a la tercera; s’haurà d’analitzar cas per cas. Tenint en compte el tipus d’avaria i 
les circumstàncies dels propietaris responsables. I en tot cas, s’actuarà d’ofici per part de la 
companyia en cas que una incidència afecti a la Via Pública. 
I finament sobre la última dir que no es va demanar, ja que l’obligació de l’empresa era que 
les escomeses existents estiguin en bon estat de funcionament amb anterioritat a l’entrada 
en vigor del nou reglament, com així va fer en tots els casos que coneixem. 
Intervé la Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu per dir que després de llegir les 
normatives de Terrassa i Sabadell, i aquests dos conceptes estan molt mes clars que en per 
exemple la normativa de Castellar, ho diem per que costa bastant discernir entre la clau de 
pas i  la clau de registre, es força més ambigu. Sens ha dit que no vam presentar 
al·legacions però val a dir que el nostre grup va ser l’únic que va votar en contra d’aquesta 
normativa, i en tot cas farem un seguiment ja que pensem que Sorea no actua 
correctament. 
Replica el Sr. Aleix Canalis,  PSC, per dir que es revisarà el contingut de l’articulat i no 
descartem presentar-me una modificació quan s’escaigui per clarificar encara més quines 
son les responsabilitats de cada una de les tars en cas d’avaries de canonades ala via 
pública.    
Continua per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella: 
En el Ple municipal de 28 de febrer de 2012 l’equip de govern del PSC va portar a aprovació 
una proposta per a la renovació de l’ordenança municipal de participació ciutadana. Aquesta 
proposta va coincidir en e temps amb una moció de l’Altraveu pel foment de la 
transparència i participació, que l’equip de govern va votar en contra. 
L’equip de govern es proposava fer un procés participatiu ciutadà en el que també 
estiguessin representades les entitats de a vila i modificar i actualitzar l’ordenança de 
participació actual que data de 1992. 
En concret es proposava literalment “Iniciar un procés participatiu que permeti a la 
ciutadania i entitats contribuir a la modificació i actualització de l’ordenança municipal sore 
participació ciutadana”. 
Igualment en defensa de la proposta es deia que “es tractava d’abordar el problema de la 
participació d’una manera integral”. 
Tres mesos després, e l 23 de maig de 2012 es va convocar els partits polítics a una reunió 
per iniciar un procés participatiu de revisió i modificació de l’ordenança de participació. 
Des d’aleshores, ara fa un any, no s’ha convocat als partits a cap altra reunió sobre el tema 
i no s’ha presentat cap nova ordenança de participació. 
Peguntes: 
1.- Per què no s’ha iniciat el procés participatiu que es va proposar en el Ple de febrer de 
2012 i que es va parlar en la darrera reunió?. 
2.- Per què no s’ha presentat encara la modificació de l’ordenança?. 
Respon el Sr. Dani Pérez,  PSC dient que com recordaran els senyors regidors, en la 
reunió que es va celebrar al juny de 2012 vam acordar entre tots els grups el suport de la 
Diputació de Barcelona en aquest tema concret. L’equip tècnic de la Oficina de Participació 
Ciutadana de la Diputació va adreçar-se a l’Ajuntament per iniciar la definició del procés, 
però com que a la Diputació s’estan reestructurant tots els departaments arrel del canvi de 
govern, no varem poder disposar del suport tècnic fins que no es va definir de nou 
l’organigrama de la Oficina de participació ciutadana. A partir d’aquest moment l’equip 
tècnic de l’Ajuntament va començar a treballar per definir el procés i el text de la nova 
ordenança. 
De totes maneres creiem, i així ens ha assessorat la Diputació que abans d’iniciar el procés 
ha d’estar redactat el text per que els participants a les sessions de treball el puguin 
estudiar i això enllà amb la següent pregunta que és: 
Per què es va acabar de redactar el contingut a principis d’aquest mes de maig i els serveis 
tècnics estan treballant en les possibles modificacions. Com que la voluntat era fer un 



 

 

document integral i on es reflectissin tots els aspectes relacionats amb la participació 
ciutadana al nostre municipi, hem donat el temps necessari per estudiar-ho amb temps per 
part dels tècnics abans de presentar el document als grups municipals. De totes maneres 
informar-los que el proper divendres hi ha una sessió de treball tècnica per acabar 
d’incorporar les modificacions pertinents i que posteriorment convocarem als grups 
municipals a una reunió per treballar el  text. 
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, pren la paraula per dit que no es contestació dir que el 
proper divendres s’hi posaran. Com tampoc dir que si la moció es va aprovar 
consensuadament esperi que nosaltres fem la feina, esperem que ho faci l’equip de govern. 
Quan es fan mocions per tapar propostes del altres passen aquestes coses, que no es tenen 
idees i no es poden complir o es tarda un any en complir-les. El fet es que encara no tenim 
procés participatiu ni modificació de l’ordenança, no van votar la nostra proposta i no s’ha 
avançat gens en aquets sentit, no es poden prendre la participació com una osa poc 
important, els ciutadans han de ser conscients de que es fa des de l’Administració, i 
aquesta ha de ser propera i s’ha de treballar seriosament tots els mecanismes de 
participació possible. 
Aquest és un exemple crec que moltes vegades l’equip de govern no es creu el que es 
proposa o ho fa per unes raons que no entenem. 
Torna a intervenir el Sr. Dani Perez,  PSC, per dir que com que l’equip de govern s’ha pres 
molt en serio aquest tema de la participació ciutadana, li estem donant tot el tems 
necessari perquè es pugui elaborar el document tal qual es mereix aquesta nova norma. 
 
Es passa al apartat de SUGGERIMENTS 
S’inicia el torn amb el Sr. Josep Carreras,  CiU 
El primer suggeriment que avui fa el grup municipal de Convergència i Unió a l’equip de 
govern és referent a la notícia apareguda el passat dimecres 15 de maig a l’Actual.cat i a la 
portada i pàgina 4 de l’Actual de paper del passat divendres 17 de maig, comunicant que la 
Policia Local de Castellar del Vallès ha posat en marxa dos nous canals de comunicació a 
través de les aplicacions de Twitter i WhatsApp.  
Sota el nom “Policia a la xarxa”, els nous serveis tenen com a finalitat “facilitar el intercanvi 
d’informació entre la ciutadania i el cos, amb la clara voluntat d’assolir una policia de 
proximitat, segons ha explicat el regidor de Seguretat Josep Leiva en els mitjans de 
comunicació. Per tant, Twitter i WhatsApp presents a la policia local. Perfecte! 
Bé, sàpiga l’equip de govern que el nostre grup municipal opina que aquesta iniciativa és 
molt positiva, doncs aprofitem les potencialitats de les xarxes socials per apropar-nos al 
ciutadà i aconseguir el que el regidor va dir als mitjans de comunicació: una policia de 
proximitat.  
Però, el nostre prec va en el sentit de que l’equip de govern ha de ser més generós amb 
l’oposició, ha d’aprendre a compartir amb tots els regidors d’aquest consistori, tant del 
govern com de l’oposició, aquestes notícies que afecten a tots els ciutadans. 
Concretem una mica més, els regidors del grup municipal de CiU entenem que si hem estat 
capaços de compartir, dialogar i acordar amb la regidoria de seguretat ciutadana altres 
temes que s’han portat a aprovació en aquest Plenari, com les ordenances de civisme, i el 
nostre grup les ha recolzat, també veiem adient que quan hi hagi notícies d’aquest tipus, 
que surten a la portada de l’Actual, però que no s’han de portar al Ple Municipal, es 
comparteixin abans.  
Però, compartir-les abans de que surtin publicades als mitjans locals. O és que només hem 
de dialogar aquells temes que van al Ple Municipal de cada mes? O és que només ens han 
d’explicar el temes que s’han de votar? Res més, estem convençuts que prendran bona 
nota d’aquest prec.  
Pel PSC, el Sr. Josep Leiva,  intervé per dir que a partir d’ara qualsevol servei que es posi 
en marxa dins de la regidoria de seguretat ciutadana i del departament de Policia es 
comunicarà. 
El segon suggeriment que avui fa el grup municipal de Convergència i Unió a l’equip de 
govern és referent a “la campanya no siguis brètol”  Sense voler entrar en el debat de si 
ens agrada més o ens agrada menys la campanya; de fet, hi ha regidors del nostre grup 



 

 

municipal que se’ns ha convidat a participar en els vídeos de la campanya, i amb molt de 
gust hi hem participat, avui en aquest plenari el nostre grup municipal vol deixar constància 
de que no estem d’acord en que la campanya “No siguis brètol” no s’hagi compartit amb els 
grups municipals, sobretot, tenint en compte, i ara parlo en primera persona, l’activa 
participació, aportació i recolzament a les ordenances de civisme aprovades en el Ple 
Municipal del passat 29 de gener. 
Quan parlo de compartir em refereixo a compartir, amb majúscules, no a informar en una 
Comissió Informativa, concretament el dimarts 16 d’abril, cosa que agraïm al regidor, quan 
ja està tot dat i beneit: ja s’ha fet la nota premsa i s’ha lliurat tota la informació a l’Actual 
perquè ho publiqui tres dies després, el divendres 19 d’abril. 
El regidors implicats en aquesta ordenança, l’Agustí i un servidor, ens heu convocat a 
nombroses Comissions Informatives, els hi agraïm, ens hi varem implicar i varem fer 
nombroses aportacions a les ordenances del civisme que finalment varem votar 
favorablement.  
Per tant, de nou manifestem a l’equip de govern que no trobem adequat el com. Tornem a 
preguntar-nos el mateix que hem fet en l’anterior suggeriment. És que només han de 
dialogar amb l’oposició aquells temes que van al Ple Municipal de cada mes? És que només 
ens han d’explicar el temes que s’han de votar? Res més, estem convençuts que també 
prendran bona nota d’aquest segon prec.  
Intervé el Sr. Alcalde,  per dir que per la projecció que ha tingut aquesta campanya hauria 
estar bé ensenyar-los-hi abans, però és una campanya que s’ha plantejar des d’una 
instancia tècnica i per tant únicament des de la instància política s’ha validat.   
El Sr. Pepe González,  PSC, corrobora la intervenció del Sr. Alcalde, és una proposta dels 
tècnics, nosaltres vam conèixer la campanya només dos o tres dies abans que vostès. 
 
8.- RENÚNCIA DELS REGIDORS DE L’ALTRAVEU 
És el nostre desig donar compliment al compromís electoral de la nostra agrupació 
d’electors davant de la ciutadania de Castellar i a la resolució de l’Assemblea de la nostra 
organització pels quals els càrrecs electes emanats de les darreres eleccions municipals 
seran rotatius. 
És per això que pel present escrit, nosaltres, ELISENDA ALAMANY GUITERREZ, amb DNI 
47165656-Q i XAVIER BELLA REDONDO, amb DNI 34730309-X, regidora i regidor 
respectivament d’aquest Ajuntament per L’AGRUPACIÓ D’ELECTORS DE L’ALTRAVEU PER 
CASTELLAR, presenten davant el Ple Municipal de Castellar del Vallès la renúncia als nostres 
càrrecs electes  d’acord amb l’article 70è  del Reglament Orgànic Municipal. 
Així mateix també presenta la renúncia GEMMA UBASART GONZÁLEZ, amb DNI 44999724-
V, següent candidata de la llista electoral.  
Amb la finalitat que una qüestió de tràmit no deixi la nostra agrupació sense representació 
democràtica en aquest Ajuntament, la nostra renúncia no serà efectiva fins que els nous  
regidors MARC SERÀ ARDERIUS  amb DNI 34751835-P i DANI SAGRERA RIUS. amb DNI 
34761595-Q, candidats següents a la llista electoral de la nostra agrupació d’electors, 
prenguin possessió dels seus càrrecs. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu intervé per dir; defenso la política, i defenso la 
política institucional també perquè la societat no s’organitza políticament, manen les màfies 
i els poders ocults. Peró també hem de dir avui que les formes de fer política institucional 
s’han allunyat molt de la gent en el sentit dels seus valors i de les seves voluntats, calen 
menys  imposicions, més esperit crític, menys dogmes ideològics, més llibertat i menys 
submissió a poder econòmics. Més voluntat de treballar també amb les escletxes, sobretot 
quan la llei que ens governa te la voluntat d’aprofundir en les desigualtats socials. No 
podem ser grans d’una situació injusta i esperar que l’atzar o una suposada autoregulació 
defensada per liberals ho canviï. Això també depèn de nosaltres, també depèn de Castellar. 
La mobilització social d’aquests últims anys ha marcat l’agenda de les línies vermelles que 
no estem disposts ha acceptar, a ningú no se li escapa que estem assistint a grans 
esdeveniments de canvi, a forces de pressió externes, però també a la transformació social 



 

 

liderada per la solidaritat de la gent, més que per aquells que veritablement son 
responsables de la situació actual, més que per aquells que tenen a les seves mans la 
oportunitat de fer canvis. A nosaltres no ens sembla que puguem avançar en la justícia 
social amb els partits que ens han dut fins aquí, ja que tal i com es plantegen ara segueixen 
sent més part del problema que de la solució. 
El 2005 quan un grup de castellarencs i castellarenques de diverses entitats i col·lectius van 
començar a pensar que hi havia una altra forma de fer política tenien precisament això al 
cap, calia una altra forma de fer política a Castellar, col·lectiva, oberta, desobedient amb les 
directrius i els interessos de partit i sobretot propositiva. Decidirem nosaltres, dèiem i així 
ha estat fins avui, a l’Altraveu seguim decidint només nosaltres, de la frustració individual  
a una opció col·lectiva comuna. 
Quan en Martí Llobet antic regidor va deixar el seu càrrec  parlava de la necessitat de la 
política de les idees, com ens fa falta aquesta política, ara més que mai. La dreta neoliberal 
ho te clar, els seus postulats ideològics podem més que l lògica, que el coneixement, que la 
moral, que ràpid en canvi l’esquerra ha renunciat a això ha imposar la ideologia sempre 
emparant-se en falses impossibilitats. 
Avui marxem fent efectiu el relleu de regidors que fem cada dos anys, el Marc Serrà i el 
Dani Segrera seran els nous portaveus de l’Altraveeu. Nosaltres pensem que és un gest de 
regeneració democràtica, tothom pot ser regidor/a , amb honestedat i vocació de servei 
públic, per això com a més persones passin per aquest Ajuntament més gent s’adonarà 
també de la complexitat que suposa  gestionar un poble de 23.000 persones, veure el bosc 
i no només un arbre. Com deia, segurament prendre decisions de manera col·lectiva és si 
volen més lent, però en tot cas més complex, si sent imperfecte s’aconsegueix donar veu a 
tothom, si prioritzant el consens i relegant la pressa hem perdut alguna cosa no ens en 
penedim. 
Avui és l’últim ple de comiat com a portaveus de l’assemblea volíem fer una valoració que 
fos política i no personal. El primer un gran record i una companya, gran amiga la persona 
que havia de ser la tercera regidora d’aquest mandat de l’Altraveu, la Gemma Ubasart, que 
no podrà ocupar el seu càrrec tal i com estava previst. La segona un missatge per tot 
aquelles persones que formen part de l’Altraveu, ens vam presentar per guanyar les 
eleccions, i amb aquesta ambició hem de seguir any rere any, és cert que els dos regidors 
de l’Altraveu no poden marcar el rumb de l’Ajuntament de Castellar ara per ara, però tinc la 
certesa que hem contribuït a fer un poble més just amb la nostra feina, dins i fora d’aquest 
Ajuntament, cal anar més enllà dels cercles on ens sentim còmodes, acceptar les nostres 
limitacions, no caure en l’autocomplaença, sobretot no ens creiem millors que ningú en 
aquest Consistori, i segurament ens haurem equivocat més d’una vegada. A totes aquelles 
persones que han confiat en la candidatura alternativa de Castellar, aquells que si han nat 
afegint també darrerament, vagi per endavant el meu agraïment. Ens presentàvem per a 
guanyar i hem guanyat moltes coses. Com a regidora ha estat un plaer poder portar la veu 
d’aquells que van creure que podia fer be aquesta feina, també em guardo com a privilegi 
tot allò que he pogut aprendre de l’Ajuntament, en aquest sentint doncs em sento més que 
pagada.  
Només hi ha recepta de cara al futur, l’aliança des de baix, amb més persones que sigles, 
amb gent, molta gent, on els espais de decisió siguin tant importants com els resultats per 
si mateixos, units amb la voluntat de construir un país millor des dels nostres pobles. No hi 
ha futur possible si el poble no és protagonista d’aquest canvi, necessitem una ruptura 
perquè aquest ordre social polític i econòmic ha fracassat, i no ens resignarem que el futur 
ens deixi al marge, ho deia Vicent Andres Esteller “allò que val és la consciencia de no ser 
res sinó ses poble”. 
El Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu intervé: Deia Benedetto Croce que tota història és 
història contemporània. Això és que la interpretació de la història sempre es fa en clau de 
present. No sé què en dirà el futur de la història política i social de Castellar d’aquests anys 
de crisi. No se què en quedarà d’aquesta etapa. No em posaré ara i aquí a elucubrar, però 
si que vull explicar modestament quina ha estat la intenció de la regidora i el regidor que 
estem aquí asseguts per part de l’Altraveu.  



 

 

Com ha dit la meva companya, l’Altraveu va néixer a partir del desencís, de la tristor, i per 
una resistència ciutadana a abandonar-se a la indiferència. Perquè crèiem en la política i 
teníem les nostres pròpies idees. Des d’un inici, hem lluitat per fer possible l’impossible, per 
fer viable allò difícil. Hem lluitat contra el dogma i el possibilisme conformista, contra la 
comoditat i la demagògia. Hem defensat la transparència i la honestedat en la gestió i hem 
buscat sempre les millors solucions als problemes. Diuen que moltes coses es donen per 
impossibles abans d’haver-se realitzat, o que tot és molt difícil abans de ser senzill. Durant 
aquests anys nosaltres hem defensat aquests principis i hem pensat que tot era possible i 
que les coses es podien i s’havien de fer d’una altra manera. 
És cert que ens hem topat amb una àmplia majoria de govern que no ens ha permès sovint 
fer el que proposàvem. Una majoria de govern que massa vegades ens ha donat la 
impressió de picar ferro fred contra un mur infranquejable. Però també és cert que el nostre 
desig, la nostra intenció i la nostra il·lusió, s’han mantingut sempre intactes, inalterables. 
Malgrat la discrepància, la nostra voluntat ha estat sempre la del diàleg obert i respectuós 
amb tothom, perquè més enllà de majories aritmètiques, nosaltres hem cregut que 
construir i treballar col·lectivament era sempre millor que fer-ho individualment, des de la 
solitud dels despatxos atorgada per la majoria. Aquest convenciment ens ha portat a 
col·laborar amb l’equip de govern quan ho hem cregut convenient, per exemple en moltes 
qüestions de l’àrea social, o en la revisió del Pla General, mentre que en d’altres hem volgut 
assenyalar la nostra disconformitat o el nostre rebuig frontal, com per exemple en la gestió 
del Gasoducte, o especialment en la política de l’aigua d’aquest equip de govern. Hem sigut 
ferms en els temes de participació i de civisme oposant-nos a algunes propostes de l’equip 
de govern, perquè pensem que són massa importants per copiar-les i massa sensibles per 
banalitzar-les. No hem dubtat a lluitar contra maniobres fictícies que no tenien un objectiu 
determinat, contra les accions vàcues i el pensament interessat. Hem estat curosos sempre 
en adequar el contingut amb les formes, però si no ha estat possible, hem prioritzat les 
propostes en contingut real, pràctiques, en front els focs d’artifici sense contingut; i haig de 
dir que  massa sovint ens hem trobat propostes molt suggeridores però amarades de 
buidor. L’únic objectiu nostre ha estat, i així ho hem fet saber sempre, el benefici real (i no 
aparent) del ciutadà, i mai qualsevol altra estratègia ni consideració política. Ho ha dit la 
meva companya, tots els ciutadans i ciutadanes haurien de poder passar per aquesta 
tribuna. Tothom hauria de poder participar de la gestió pública de la vila, perquè la vila som 
tots i la fem entre tots i totes. No s’hi val patrimonialitzar i pensar que això és nostre.  
I tinc el convenciment que la vida política i social de castellar no seria la mateixa sense 
l’Altraveu. Voldria pensar que després de 6 anys la nostra incidència a la institució i a la 
societat castellarenca no ha passat desapercebuda. El que fa uns anys es considerava per 
alguns un “experiment exòtic” ara s’ha convertit en referència dels moviments socials i de 
la política d’esquerres del municipi. M’atreviria a dir que ara costaria d’entendre  Castellar 
sense L’Altraveu. 
Hem portat a la institució una altra manera de pensar les coses i de interpretar-les. I si, és 
cert que a vegades no ens en hem sortit, que hem comès errors  o que hem pecat 
d’ingenus. I és que no és fàcil canviar el rumb d’un transatlàntic en plena marxa, sobretot si 
no portes el timó. Tanmateix, la llavor està posada i gràcies a tots els que ens han precedit, 
al fruit de la seva experiència i dedicació, avui tenim un grup municipal capaç de fer una 
bona tasca d’oposició (o de govern, si els ciutadans així ho decidissin).  
En un món convuls i canviant, en plena crisi encara, el  més necessari serà sempre la 
determinació i la força de la ciutadania per allò que creu. Perquè allò important és creure 
amb el que es fa. És per això que estic convençut que els regidors que ens rellevaran, en 
Marc i en Dani, tindran aquesta força i aquest convenciment per defensar com els que més, 
els interessos dels castellarencs i castellarenques. I vull donar les gràcies també a tota la 
gent de l’Altraveu i tots i totes les que ens donen suport, en la distància o en la proximitat. 
Sense ells, no tindria sentit ser aquí com a portaveus.  
Diu un proverbi xinès que avui som el que vam pensar ahir, i que demà serem el que estem 
pensant ara. I el que estem fent ara. Per tant, no dubtem perquè ens juguem molt, ens 
juguem què serem en el futur, individual i col·lectivament, i ara tenim la possibilitat de 
canviar-ho. Pensem en la direcció correcta, construïm, actuem, no ens deixem arrossegar 



 

 

per l’acció mecànica i pel dia a dia sense sentit; innovem i posem en pràctica de veritat allò 
que sigui útil per tothom, allò que realment es necessita. Hi tenim una gran responsabilitat.  
Moltes gràcies 
Per acabar intervé el Sr. Alcalde, dient que amb l’entrada de dos nous regidors com s’ha 
dit, amb l’entrada de dos nous regidors, dels vuit regidors que hi haurà a l’oposició 7 seran 
homes, penso que aquesta dada és molt preocupant i que no reflecteix la realitat nostra  i 
que demostra que encara s’han de fer moltes passes endavant per normalitzar el rol de la 
dona en la política.    
En qualsevol cas, com Alcalde de Castellar agrair la tasca que han fet els regidors actuals, 
les propostes que han presentat  i el seu interès pels assumptes municipals. 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les onze de la nit, s’aixeca la sessió 
de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el Secretari 
amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


